

The Study of Antichrist (Part - 3)

တော်ဆိကမိတ်ဒီးဗုဒ္ဓညါနာ်ဟံတော်ဘဉ်ဃးဒီး ပုဂံလိာ်ခရံာ်တဂါအဂံာ် (၃)

မုာ်မဆါတနံအံပကချုသုဉ်ညါတော်ဘဉ်ဃးဒီး, ပုဂံလိာ်ခရံာ်အဂံာ်လၢခံတပတီာ်အဂံာ်န့ဉ်လီၤ.

ခိဖျိလၢလံာ်စီဆံ့အတော်ပာ်ဖျါအသိ ပသုဉ်ညါဘဉ်တုာ်လံ ပုဂံလိာ်ခရံာ်အတော်ရဲဉ်လီၤကျဲလီၤလၢတၢ် ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီၤပာ်စၢအံန့ဉ် မုာ်မတၢတဂါလဲဉ်န့ဉ်ဝံဒီး, အခဲအံပကလဲၤကဒီးဆူ တၢ်လၢပုဂံလိာ်ခရံာ် အတော်ရဲဉ်လီၤကျဲလီၤလၢတၢ်ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီၤပာ်စၢအံအတော်စံဉ်စီတဲစီဒီးအတော်အိဉ်ဖျါထီဉ်တၢ်, အတော်ဒိဉ် ထီဉ်ထီထီဉ်သုဉ်တဖဉ်ဒီးလၢခံအတော်ဟးဂီၤသုဉ်တဖဉ်အဂံာ်န့ဉ် ပကချုသုဉ်ညါအီၤလၢ လံာ်စီဆံ့အပူၤလၢဘဉ် တၢ်စံးပာ်အီၤလၢ ဝံသုဉ်တဖဉ်အတော်ကွဲးအသိးန့ဉ်လီၤ.

ပုဂံလိာ်ခရံာ်လၢအမုာ် ပရံဉ်ကွါစီၤသီအံၤအလီၢ်အလၢ (အတော်ဒိဉ်စီဒိဉ်ကမီၤ) လၢဘဉ်တၢ်ရဲဉ်လီၤ ကျဲလီၤလၢ တၢ်ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီၤပာ်စၢလၢအမုာ် “တၢ်သးဘဉ်အဘဉ်ဃးဒီးတၢ်မၤသယုာ်” အံန့ဉ် ဒ်ပထံဉ် ဘဉ်လၢ လံာ်စီဆံ့အတော်ပာ်ဖျါအသိးန့ဉ်ဒီး လိာ်ဘဉ်လၢ ပဘဉ်ဗုဒ္ဓညါစုာ်ကီးအတော်ဒိဉ်ထီဉ်ထီထီဉ်အဂံာ် န့ဉ်လီၤ.

လၢလံာ်တၢ်လိာ်ဖျါအဆၢဒိဉ် (၁၂)ဒီး (၁၇)အပူၤန့ဉ် ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂံာ်တဖဉ်န့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်အီၤဒ်သိး လံာ်စီဆံ့အတော်ပာ်ဖျါန့ဉ်လီၤ. လၢအဆၢဒိဉ်ခံၤအပူၤန့ဉ် ပာ်ဖျါတၢ်ဘဉ်ဃးဒီးပုဂံပိာ်မုဉ်ခံၤအဂံာ်လၢတလီၤ ပလိာ်အသးတဂါဒီးတဂါန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. ပုဂံပိာ်မုဉ်ခံၤအဂံာ်ဂံာ်အခိဉ်ထံးစုာ်ကီးတလီၤပလိာ်အသးန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

အဆိကတၢ်ပကဗုဒ္ဓညါလံာ်တၢ်လိာ်ဖျါအဆၢဒိဉ် (၁၂)န့ဉ်တက့ၢ်.

လံာ်တၢ်လိာ်ဖျါ ၁၂:၁

“ဒီးတၢ်ပနီဉ်လီၤလးဖးဒိဉ်အိဉ်ဖျါထီဉ်လၢ မူခိဉ်လီၤ. ပိာ်မုဉ်တဂါကူသိးဝဲဒီးမုာ်, ဒီးလၢအိဉ်လၢအခိဉ် ဖီလံာ်, ဒီးအခိဉ်သလးလၢအခိဉ်အိဉ်ဒီးဆဉ်တဆံခံဖျါန့ဉ်လီၤ.”

ပုဂံပိာ်မုဉ်အဝဲအံၤကမုာ်မတၢလဲဉ်. လံာ်စီဆံ့တဆၢအံၤအခိဉ်ပညီကအိဉ်ဒ်လဲဉ်. တၢ်ကွဲးအဝဲအံၤတမုာ် ဒ်သိးတၢ်ကွဲးအသိးန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမုဉ်တၢ်ပနီဉ်အတော်ကွဲးဒီးတၢ်ပနီဉ်အဝဲအံၤအခိဉ်ပညီန့ဉ် ပ ဘဉ်ဗုဒ္ဓညါအီၤလီၤ.

တၢ်သုဉ်တဖဉ်အံၤန့ဉ် မုဉ်ဒဉ်ဖဲပုဂံတၢ်မၤဖိသုဉ်တဖဉ်အစီဒီး ဖဲဘူဉ်ယဲာ်ဆံအမုဉ်နံၤပုၤထီဉ်ဝံၤအလီၢ်ခံ, တၢ်သးခုကစီဉ်အစီ, တၢ်ယၢဖိဉ်နံဉ်အပူၤ ပုဂံခရံာ်ဖိလၢအအိဉ်ဒီးတၢ်သးတီသုဉ်တဖဉ်ဘဉ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤဒ်သိး တၢ်ပနီဉ်တမံၤန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

**တၢ်လၢတၢ်အိဉ်ဖျါန့ဉ်ဘဉ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢ ပုဂံပိာ်မုဉ်
န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. ဘဉ်မနုၤအသိးလဲဉ်န့ဉ် ပုဂံပိာ်မုဉ်
အဝဲအံၤကကဲထီဉ်ကစၢ်ယုာ်ဂူးအတလးမုဉ်ပိာ်မုဉ်အဂံာ်န့ဉ်လီၤ.**

ပုဂံပိာ်မုဉ်အဝဲအံၤအတၢ်သုဉ်ညါအိဉ်ဒီးတၢ်သးခုကစီဉ်အတၢ်ကပီၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, မုဉ်န့ဉ်လီၤ. လံာ်

စီဆုံးအလီလံတကကြိုအတတ်သိပ်တတ်သိဒီးအကဒုသုတ်တဖန်, ဒီးအဝဲသုတ်တဖန်အိန်ဒီးတတ်နာ်ပက်တတ်လာဝံ
သုတ်တဖန်အတတ်စံးကတိတ်ပတ်စာတတ်သုတ်တဖန်အဖီခိန်န့ၣ်လီၤ. ဒ်ပစံးတတ်အသိးလါန့ၣ်လီၤ. လာန့ၣ်အမဲၣ်ညါ
အဝဲသုတ်တဖန်အိန်ဝဲဒီးပုၤတတ်မာဖိ (၁၂)ဂၤ လာကစၢ်ယွၤအနီၢ်ကစၢ်ဒုၣ်ဝဲနီၤဖးပဲၣ်ဖးတတ်လာကကဲထီၣ်အဝဲသုတ်
အသရၣ်န့ၣ်လီၤ. (ဆၣ်တဆံခံဖျၢၣ်)

လံာ်တတ်လီၣ်ဖျါ ၁၂:၂,

“ဒီးဒါထီၣ်ဝဲ, ဒီးကိးပသူထီၣ်လၢ အဟူးဆါ, ဒီးဘၣ်နးဘၣ်ဖျိၣ်လၢ အကဆံးစၢ်အဖိအပိလီၤ.”

လံာ်စီဆုံးတဆာအံၤအခီပညီကအိန်ဒ်လဲၣ်.

တတ်လာတတ်အိန်ဖျိၣ်အံၤလၢအတတ်ဒါအဖိအိန်ထီၣ်အသးဒ်လဲၣ်. တတ်အဝဲအံၤမၤအသးဒ်တတ်အသးလၢ
အိန်ထီၣ်လၢမိၢ်တဂၤအဟာဖာအပူၤလၢ တတ်နူသုတ်အပူၤအသး, လၢတတ်အိန်ဖျိၣ်အပူၤစ့ၢ်ကိး တတ်သုတ်သီသးသီ
စ့ၢ်ကိးအိန်ထီၣ်ဝဲလၢပတထံၣ်ဘၣ်လၢပမဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်တတ်ကွဲးအီၤလၢတတ်ပနီၣ်တမံၤလၢအလီၤဆီတမံၤန့ၣ်
ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတတ်အိန်ဖျိၣ်အပူၤန့ၣ် လၢအဆိကတတ်တတ်အိန်ဖျိၣ်ဖိသုတ်တဖန်အဂီၢ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတတ်ရဲၣ်လီၤ
ကျဲၤလီၤလၢတတ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပတ်စာအံၤန့ၣ် ကဒိၣ်ထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ် ၁ယိဟၢၣ် ၂:၁၈-
၁၉** လၢပုၤတတ်မာဖိ စီၤယိဟၢၣ်အတတ်ကွဲးအပူၤန့ၣ်လီၤ.

**“ဖိဒ်ဖိသုတ်သုတ်ဧာ, မှာဝဲလၢန့ၣ်ရံၣ်အခံကတတ်ဒီး, ဒ်သုနာ်ဟူလၢပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်တဂၤကဟဲဝဲအသိး
န့ၣ်, ခဲကနံၣ်အံၤ ဒ်လဲာ်,ပုၤအါဂၤကဲထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်န့ၣ်လီၤ.မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး,ပသုတ်ညါလၢအမှီ န့ၣ်ရံၣ်
လၢအခံကတတ်လီၤ. အဝဲသုတ်တဖန်န့ၣ်ဟးထီၣ်ကွံာ်လၢပကျါ, ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတဘၣ်ဃးဘၣ်ဒီးပုၤဘၣ်. အဂ့ၢ်
ဒ်အံၤ, မှာဘၣ်ဃး ဒီးပုၤ ဒီး,ကအိန်ကဆိးတုၢ်ဒီးပုၤလီၤ. မှာဒ်သိးအကအိန်ဖျါထီၣ်လၢ အဝဲသုတ်ခဲလၢာ် တဘၣ်
ဃးဘၣ်ဒီးပုၤဘၣ်လီၤ.”**

မှာဝဲလီၤ. တတ်အိန်ဖျိၣ်အနီၢ်ကစၢ်အပူၤန့ၣ် တတ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီထီၣ် အသီတမံၤအိန်တုၢ်လံအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်
ဘၣ်လီၤ.

“ဒီးဒါထီၣ်ဝဲ, ဒီးကိးပသူထီၣ်လၢ အဟူးဆါ, ဒီးဘၣ်နးဘၣ်ဖျိၣ်လၢ အကဆံးစၢ်အဖိအပိလီၤ.”

တတ်အဝဲအံၤန့ၣ် မှာဒ်, တတ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီထီၣ်တမံၤအံၤအပိ, တတ်အိန်ဖျိၣ်လၢ အိန်ဒီးတတ်တီတတ်လီၤသုတ်
တဖန်မၤန့ၣ်တတ်သုတ်အုးသးအုးအဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်တတ်ကွဲးဖျါထီၣ်အီၤလၢ တတ်အဒိအတဲာ်တမံၤအံၤလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီး
တတ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ဘၣ်တတ်ပတ်ဖျါအီၤဖဲ, **လံာ်မးသဲ ၁၃:၂၇** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးဟံၣ်ကစၢ်အကုၢ်အပုၤဟဲဆူအအိန်, ဒီးစံးဘၣ်အီၤ, ကစၢ်ဧာ, နဖုံတတ်ချဲဂုၤလၢနစံာ်ပူၤ, တမှီဘၣ်
ဧါ.မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးအိန်ဒီးနီၣ်စံစၣ်ဒ်လဲၣ်.”**

မှာဝဲလီၤ. တတ်လာနီၣ်စံစၣ်အမှီအိန်ထီၣ်ဘၣ်အသးအံၤန့ၣ် မှာတတ်သုတ်အုးသးအုးအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်
လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတတ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် မၤအိန်ထီၣ်အသးဖဲ, ခံယုၤဖျိၣ်န့ၣ်ဒီးတၢယုၤဖျိၣ်န့ၣ်အကတတ်အဘၣ်စာအ
ပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လံာ်တၢ်လိာ်ဖျါ ၁၂:၃,

“ဒီးတၢ်ပနီၣ်လီၤလးအဂၤတမံၤအိၣ်ဖျါထီၣ်လာမူခိၣ်ဒီး, ကွၢ်ကွၢ်, ပယိၤဂီၤဖးဒိၣ်တဘိအိၣ်ဒီး အခိၣ် နွံဖျါဒီး အနၤဆံဆဲၣ်ဘိ, ဒီးခိၣ်သလးဖိနွံဖျါ အိၣ်လာအခိၣ်လီၤ.”

လံာ်စီဆံတဆာအံၤ အတၢ်ပာ်ဖျါန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ဖဲန့ၣ်အခုအခါ, တၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်လာ “ပုၤရီ မ့ၢ်ဖိအဘိအမ့ၢ်” အဂ့ၢ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလာ တၢ်ပနီၣ်အတၢ်ကွဲးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပယိၤဂီၤဖးဒိၣ်တဘိ - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ဒ်လံာ်ဝဲဒၤနးယုလး **ဂုးဂု** အတၢ်ကွဲးအသိး, ပုၤရီမ့ၢ် ဖိအဘိအမ့ၢ်လာ တအိၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်ဘျုးတၢ်ဘါအတၢ်တၢ်တၢ်န့ၣ် အတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

“ဒီးလီၤဆိဝဲဒီးကယံၢ်ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိလာ အအံၤဝဲဆိဝဲလၢ, အမဲာ်ညါခဲလၢာ်, ဒီးအိၣ်ဒီးအနၤဆံဆဲၣ် ဘိလီၤ.”

အခိၣ်နွံဖျါ - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် ပုၤရီမ့ၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် အဘိအမ့ၢ်အပူၤတၢ်ဟတၢ်ပြးလၢအလီၤဆိ လိာ်အသးနွံကလုာ်န့ၣ်လီၤ.

- (၁) ထံကီၢ်ခါစးအတၢ်ဘၣ်ထွဲ (consul) BC. 30
- (၂) ပုၤဟဆုာ်တၢ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲ (administer) BC. 27
- (၃) အတၢ်ဟတၢ်ပြး (Gothic) AD. 476
- (၄) ပရံၣ်ကွၢ်စီၤသီအတၢ်ဘၣ်ထွဲ AD. 539

နၤဆံဆဲၣ်ဘိ - ပုၤရီမ့ၢ်ဖိအဘိအမ့ၢ်အပူၤဘၣ်တၢ်နီၤဖးလိာ်အသးအခါ (၁၀) အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပနီၣ်အဂၤတမံၤအိၣ်ဖျါထီၣ်လာမူခိၣ် -

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, လၢမူခိၣ်အပူၤန့ၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤရီမ့ၢ်ဖိအဘိအမ့ၢ်လာဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီး တၢ် ဘျုးတၢ်ဘါအတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤတမံၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲမ့ၢ်နံၤအဝဲသ့ၣ်အပူၤန့ၣ် ပုၤရီမ့ၢ်ဖိအဘိအမ့ၢ်အံၤန့ၣ် ဒ်သိးလိာ်အသးဒီး ကီၢ်အဂၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အသိး, အတၢ်ဟတၢ်ပြးအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါဒီးထံကီၢ်အပဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်မၤသကိးတၢ် အတၢ်ဟတၢ်ပြးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်ကွၢ်လၢတၢ်အဒိန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ကီၢ်ဘၣ်ဘျုးလိာ်အဘိအမ့ၢ်ဒီးကီၢ်မံၣ်ဒိၣ်ပါရၢအဘိအမ့ၢ်သ့ၣ်တ ဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဘိမ့ၢ်အစီၤဟသ့ၣ်တဖၣ်စံးလီၤအသးလၢ, အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ဟတၢ်လၢကစၢ်ယုၤသ့ၣ်တဖၣ်အခါစးဒီး, လၢ ပုၤထံဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်ဟတၢ်လၢတၢ်ဘျုးတၢ်ဘါအတၢ်ဟတၢ်ပြးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ဟတၢ်ပြးအံၤန့ၣ် ကကဲထီၣ်တၢ်တမံၤဃီတခါဃီအကီၢ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢပယိၤဂီၤဖးဒိၣ်တဘိ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤရီမ့ၢ်ဖိအဘိအမ့ၢ်အံၤန့ၣ်, အိၣ်လံဝဲလၢ မူခိၣ် အပူၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါအတၢ်ဟတၢ်ပြးအံၤန့ၣ်အိၣ်လံဝဲန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤအိၣ်တုၤဒၣ်လဲာ်, AD- 300, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, သၢယၢၤဖိၣ်န့ၣ်အပူၤတၢ်ဘျုးတၢ်ဘါအတၢ် ဘၣ်ထွဲအတၢ်ဟတၢ်ပြးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

အခဲအံၤပကလဲၤကဒီးဆူ လံာ်တၢ်လိာ်ဖျါ ၁၂:၄ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးအမိထူးလီကွံင် ဆင်ဇီဖိဇီလော မူခိင်သာပူတပူ ဆူ ဟိင်ခိင်ချာလီ.”

“ဒီးပယိဆောထာင်ဝဲလော ပိင်မုင်လောအကဆံးစါအဖိတကန့ၣ်အမဲၣ်ညါ, ဒ်သီးတုၤအဆံးစါဒီး, ကအိၣ်ကွံင်အဖိလီ.”

လံာ်စီဆုံတဆာအံၤအဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအိၣ်အံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်မၤအသးဖဲ AD 325 အကပိၣ်ကပၤလော အမ့ၢ် သာယာဖျိၣ်န့ၣ်ဒီးလွံၢ်ယာဖျိၣ်န့ၣ်အပူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်လောဝံအတၢ်စံးကတိၤဟံၣ်စၢအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီး, လံာ်စီဆုံတဆာအံၤအပူန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်တၢ်လီၤဆိတမံၤလီၤ. ဘၣ်သးဒ်လဲၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လော, လံာ်စီဆုံအဝဲအံၤအတၢ်ဂ့ၢ်အဖိခိၣ်ဒီးအဖိလံာ်ဘၣ်တၢ်ဃါဃုာ်အိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်အဖိလံာ်အဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ကဘၣ်ဟဲဆိဝဲဒီးတၢ်အဖိခိၣ်အဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ကဘၣ်လူၤပိၣ်ထွဲအခံလီၤ. လောတၢ်န့ၣ်အဃိကဘၣ်ကဲထီၣ်အသးဒ်အံၤလီၤ.

“ဒီးပယိဆောထာင်ဝဲလော ပိင်မုင်လောအကဆံးစါအဖိတကန့ၣ် အမဲၣ်ညါ, ဒ်သီးတုၤအဆံးစါဒီး, ကအိၣ်ကွံင်အဖိလီ.”

“ဒီးအမိထူးလီကွံင်ဆင်ဇီဖိဇီလောမူခိင်သာပူတပူဆူ ဟိင်ခိင်ချာလီ.”

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ပနီၣ်အတၢ်ကွဲးတမံၤအံၤပကချုၤသ့ၣ်ညါဘၣ်အခိပညီန့ၣ်တက့ၢ်.

ဒီးပယိဆောထာင်ဝဲလော ပိင်မုင်တကန့ၣ် အမဲၣ်ညါ -

လံာ်စီဆုံတဆာအံၤစံးဘၣ်ပုၤလော, “ပိင်မုင်” အဝဲအံၤထံၣ်ဘၣ်တၢ်တြီဆာဒီးတၢ်မၤနးမၤဖျိၣ်တၢ်လောပယိအဃိန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဒ်ပစံးတၢ်အသး, ပမ့ၢ်စံးလောတၢ်ကတိၤအဂၤတမံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လောဘၣ်တၢ်မၤနးမၤဖျိၣ်အိၣ်လော ပုၤရိမုၤဖိအဘီအမ့ၢ်တဘျီလောအတအိၣ်ဒီးတၢ်ဘျီတၢ်ဘါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ်စံးလော ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်လော အလီၤတံၢ်လီၤဆဲးန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ဖဲ AD 303 ဆူ AD 313 အနံၣ်တဆံအတီၢ်ပူၤ, ပုၤမၤနးမၤဖျိၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်စီပၤဒဲၣ်အိၣ်ကလဲးတံၢ်အၤအစီလော, ဘၣ်တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အိၣ်လော စရိလောအဟံၣ်ဖျါထီၣ်လံာ်ဇီလဲၣ်ဇီတဖၣ်လော အမၤစၢတၢ်ဃုသ့ၣ်ညါတၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤတမံၤမံၤအပူန့ၣ်လီၤ. (လံာ်လီၣ်ဖျါ ၂၁၀)

“တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လောအကဘၣ်န့ၣ်န့ၣ် သုတပျံၤအိၣ်နီတမံၤတဂ့ၤ. ကွံၢ်ကွံၢ်, ဒ်သီးကလုပစီသုဒီး, မုၢ်ကီၤလံာ် ကအၢန့ၣ် သုလၢဃိာ်ပူတနီၤ, ဒီးသုကဘၣ် တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ဆံဆဲၣ်သီလီၤ. အိၣ်နဲဆိးနဲလၢနကလုာ် တီတုၤနသံတက့ၢ်. ဒီးယကဟ့ၣ်န့ၣ်လောတၢ်မူအခိၣ် သလုးန့ၣ်လီၤ.- ”

ဘၣ်ဃးဒီးဝံအတၢ်ကတိၤလောဘၣ်တၢ်စံးဟံၣ်အိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, တၢ်လောဆံဆဲၣ်သီအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် အနံၣ်တဆံန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီး AD 303 ဆူ AD 313 အတီၢ်ပူလီၤ.

ဒ်သီးတုၤအဆံးစါဒီး, ကအိၣ်ကွံင်အဖိလီ. -

လံာ်စီဆုံတဆာအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, စီပၤဒဲၣ်အိၣ်ကလဲးတံၢ်အၤ လောအမၤနးမၤဖျိၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တကအံၤအစီဝံၤဒီး, ပုၤရိမုၤအစီပၤ “ကူၣ်စတၢ်တ့” ထီၣ်ဘၣ်နီန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. စီပၤအဝဲအံၤအိၣ်ဒီး, အမံၤဟူသ့ၣ်ဖျါလောတၢ်သ့ၣ်ဆာသးဆာဒီး အဝဲတူၢ်လိာ်ရိမုၤဖိအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်လောအမ့ၢ် ပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်ဘျီတၢ်ဘါတနီၤန့ၣ်ဒီး အဝဲအနီၢ်ကစါဒၣ်ဝဲကဲထီၣ်ပုၤခရံၣ်ဖိဖဲ AD 313 အဆာကတီၢ်ဝံၤအလီၤခံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုရိမုဖိအတိအိဉ်ဖိဉ်သရဉ်အံ၊ မၤန့ၢ်တၢ်အခွဲးအယၢ်လၢအကဘၣ်ကဲထီၣ်(Pope) အဂ့ၢ်န့ၢ်အိဉ်ထီၣ်
ဝဲဒီး အတၢ်ဒိဉ်စိဒိဉ်ကမိၤအံၤန့ၢ် အိဉ်ထီၣ်ဝဲစ့ၢ်ကိးလီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်ဒ်အံၤအယိ, ပရံၣ်ကွံၢ်စီၤသီအိဉ်ကတၢ်
တဂၤအံၤအလီၢ်အလၢဒီး အတၢ်ဒိဉ်စိဒိဉ်ကမိၤအံၤန့ၢ်မ့ၢ်ဒ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢတၢ်ကူၣ်
ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤအံၤကဒိဉ်ထီၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၢ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အက့ၢ်အဂီၤလၢအဆံးတမံၤအိဉ်ထီၣ်ဝဲ အဆိကတၢ်အဂ့ၢ်, ဒ်
ပစံးတၢ်အသိး, အတၢ်အိဉ်ဖျၢၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၢ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢပယိတဘိအံၤကအိဉ်ကွံၢ်ပိာ်မုၢ်တဂၤအံၤအဖိလီၤ. ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပမ့ၢ်စံးလၢအဂၤ
တမံၤန့ၢ်မ့ၢ်ဒ်, တၢ်လၢပုၤရိမုဖိအဘိအမ့ၢ်အံၤတူၢ်လိာ်ပုၤရိမုဖိအတိအိဉ်ဖိဉ်သရဉ်ဒီးပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်ဘူၣ်တၢ်
ဘါဝံၤဒီး ဒ်ဖိသုၣ်တဂၤအသိးဆူးသဝံးထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤ
အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. တုၤလီၤဖဲန့ၢ်အခါန့ၢ် ပုၤရိမုဖိလၢ အတၢ်အိဉ်ဒီးတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၢ်
အံၤန့ၢ်ကဲထီၣ်ပုၤခရံၣ်ဖိရိမုဖိန့ၢ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဒီးတၢ်လၢအမံၤအံၤန့ၢ် -

တၢ်လၢတၢ်အမံၤအံၤန့ၢ် မ့ၢ်ဒ်ပယိတဘိအမံၤဒီးအိဉ်ဒ်ဝဲလၢ အနီၢ်ကစၢ်အကတၢ်အသိးမ့ၢ်ဒ်တၢ်
ပနီၣ်တမံၤလၢ, တၢ်အိဉ်လၢနီၢ်ခိနီၢ်ခိအကတၢ်တမံၤန့ၢ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၢ်အယိတၢ်လၢစီၤပၤ “ကူၣ်စတၢ်တ့” စ့ၢ်
ကိးမ့ၢ်စီၤပၤလၢခံကတၢ်တဂၤန့ၢ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဆၣ်ဖိဖိလၢမူခိဉ်သၢပူတပူ -

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်, ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စိဆံဖိတဆၢလၢအမ့ၢ်လံာ်ယိဟ့ၣ် ၁၀:၃၀ အပူၤ, “ယဲဒ်ဒီးယဟ်န့ၢ်,
မ့ၢ်တၢ်တမံၤဃီလီၤ.” အဂ့ၢ်အံၤန့ၢ်, ဘၣ်တၢ်ကတိၤသကိးဒီးတၢ်ပီၣ်တၢ်ပီၣ်လၢ, ပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်အိဉ်ဖိဉ်သရဉ်
(ဆၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢမူခိဉ်) အံၤန့ၢ် မ့ၢ်ဒ်လၢ စီၤပၤ “ကူၣ်စတၢ်တ့” အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢအမ့ၢ် တၢ်ကူၣ်
ထီၣ်ဖးလီၤအတၢ်အိဉ်ဖိဉ်တမံၤအံၤလၢအဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအက့ၢ်အဂီၤအဂ့ၢ်န့ၢ်လီၤ.

ဖဲန့ၢ်အခါန့ၢ် ပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်အိဉ်ဖိဉ်သရဉ်ခဲလၢာ်အပူၤပုၤသၢပူတပူသ့ၣ်တဖၣ်တူၢ်လိာ်စီၤပၤ
“ကူၣ်စတၢ်တ့” အတၢ်ကွဲမုၢ်ဆူတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤအတၢ်အိဉ်ဖိဉ်န့ၢ်လီၤ.

ဘၣ်တၢ်ထုးလီၤကွံၢ်အီၤဆူဟီၣ်ခိဉ်ချၢလီၤ -

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်တၢ်နီၤဖးအတၢ်စံးဆၢဘၣ်ဃးဒီးစီၤပၤကူၣ်စတၢ်တ့လၢ, တၢ်အိဉ်ဖိဉ်သရဉ်သ့ၣ်တဖၣ်
အဖိခိဉ်န့ၢ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. စီၤပၤကူၣ်စတၢ်တ့, အတၢ်မၤလၢမၤကပီၤတၢ်ဒီး ခိဉ်ဖးသ့ၣ်တဖၣ်လၢ
အဘၣ်ထွဲဒီးနီၢ်ခိနီၢ်ခိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၢ် မၤဆံးလီၤစ့ၢ်လီၤနီၢ်သးအတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးဒ်သိးအကမၤဒ်ထဲဟီၣ်ခိဉ်အ
တၢ်မၤန့ၢ် ဘၣ်တၢ်ထုးန့ၢ်အဝဲသ့ၣ်အသ့ၣ်အသးန့ၢ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. စီၤပၤအဝဲအံၤ, အဲၣ်ဒီးဝဲလၢ တၢ်အိဉ်ဖိဉ်သရဉ်တဖၣ်ကမၤဒ်ထဲနီၢ်ခိအတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီး, ဒ်သိး
နီၢ်သးတကပၤကဆံးလီၤစ့ၢ်လီၤအဂီၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ထုးလီၤကွံၢ်အီၤဆူ ဟီၣ်ခိဉ်န့ၢ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လံာ်တၢ်လိာ်ဖျါ ၁၂:၅,

**“ဒီးပယိဆၢထၢၣ်ဝဲလၢ ပိာ်မုၢ်လၢ အကဆံးစၢ်အဖိတဂၤန့ၢ်အမဲာ်ညါ, ဒ်သိးတုၤအဆံးစၢ်ဒီး, ကအိဉ်
ကွံၢ်အဖိလီၤ. ဒီးဆံးစၢ်အဖိပိာ်ခွါ, လၢအကစံာ်ညီၣ်ပုၤကိးကလုာ်ဒဲးလၢ အနီၣ်ထိးထးလီၤ. ဒီးတၢ်ပံးန့ၢ်အဖိဆူ**

ယွှအအိန်, ဒီးဆူအလီပစိန်လီ.- ”

လံာ်စီဆုံတဆာအံးဘဉ်ပုလုာ်, တာ်လုာ်ပုရီမုဖိအပရံင်ကွံာ်စီသီအဝဲအံးအလီအလုဒီးအတာ်ဒိန်စီ ဒိန်ကမီအံးဘဉ်တာ်ဆီတလဲကွံာ်အကွံာ်အဂီဒီးဒိန်ထီဉ်ထီထီဉ်အဂုာ်န့ဉ်ဘဉ်တာ်ပာ်ဖျါအီလုာ်, လံာ် ၂သးစလနံ ၂:၃ အပူလုာ်အမုာ်, “တာ်ဒဲးဘးပိာ်ခွါ” အံးန့ဉ်မုာ်ဒဉ်ပုဂံာ်လိာ်ခရံဉ်အတာ်အိန်ဖျိဉ်သကိးတာ်အိန်ဖျိဉ်တပုလုာ်အက ဒိန်ထီဉ်ထီထီဉ်အဂုာ်န့ဉ်လီ.

ကစံဉ်ညီဉ်ပုကိးကလုာ်ဒဲးလုာ်အနီဉ်ထိးထးလီ.-

ပရံင်ကွံာ်စီသီအလီအလုအတာ်ဒိန်စီဒိန်ကမီအတာ်ပာ်တာ်ပြဲအံးန့ဉ်အိန်ထီဉ်ဝဲလုာ်တာ်လီကဒု အစီ အဆုဉ်အပူန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ.

ဒီးတာ်ဟံးနုာ်အဖိဆူယွှအအိန်, ဒီးဆူအလီပစိန်လီ.

လုာ်အိန်ဖျိဉ်အပူန့ဉ်, တာ်ကမအသး, ဒ်လံာ်စီဆုံအတာ်ကွဲးလုာ်အမုာ်, “လုာ်အဂုာ်လိာ်ဘျီလိာ်, ဒီးပာ် ထီဉ်ထီအသးလုာ်ကယာ်တာ်လုာ်ကိးအီလုာ်ကစာ်, လုာ်ဘါအီအဖိခိဉ်, တုာ်အဆုဉ်နီဝဲလုာ်ယွှအဟံဉ်ပူ, ဒီးဒုးန့ဉ်အသးလုာ်အမုာ်ယွှတကန့ဉ်” မုာ်ဒဉ်ပရံင်ကွံာ်စီသီအတာ်ဘဉ်ထွဲဒီးအတာ်စံးထီဉ်ပတြာ်လီအသးအဂုာ် န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ. (၂သးစလနံ ၂:၃-၄ န့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီ.)

မုာ်ဝဲလီ. ဖဲ AD လွံာ်ယုာ်ဖျိဉ်န့ဉ်အပူ, ပုဂံာ်လိာ်ခရံဉ်အတာ်ရဲဉ်လီကွဲးလုာ်လုာ်ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီပာ် စာ်အဂုာ်အံးန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်အီသ့ဒဲးလုာ်အဆံးတမံအဆိကတာ်, တာ်ဆာကတီာ်အဝဲအံးအပူန့ဉ်မုာ်ဒဉ်ဖိ သုဉ် ပိာ်ခွါတကအံးအဂုာ်န့ဉ် ဘဉ်တာ်စံးကတီာ်ဘဉ်အီလုာ်ကူဉ်န့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီ.

လံာ်တာ်လီဉ်ဖျါ ၁၂:၆,

“ဒီးပိာ်မုဉ်န့ဉ် ဃုာ်ကွံာ်ဆူပုာ်မုာ်ကနုာ်, ဖဲယွှကတံာ်ကတီာ်အလီ, ဒ်သီးတာ်ကလုာ်အိန်လုာ်အီအီလုာ် အသီတကထီခံကယုာ်ဆဲးလီ.- ”

အခဲအံးပဘဉ်ကုာ်ကဒါကုာ်ဒီးပကဘဉ်ဆိကမိဉ်တာ်ဆူပုဂံာ်လိာ်ခရံဉ်အတာ်ရဲဉ်လီကွဲးလုာ်လုာ် တာ် ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီပာ်စာ်အဂုာ်အံးန့ဉ် အိန်ဒီးတာ်ဒိန်ထီဉ်ထီထီဉ်အါအါကလဲာ်ဘဉ်ဆဉ်လုာ်တသ့တဘဉ်အပူ ပုဂံာ်ခရံဉ်ဖိနီဒီးစီစီဆုံဆုံအတာ်အိန်ဖျိဉ်သုဉ်တဖဉ် (ပိာ်မုဉ်)အတာ်ဂုာ်တာ်ကူဉ်အအိန်န့ဉ်လီ.

ဒီးပိာ်မုဉ်န့ဉ်ဃုာ်ကွံာ်ဆူပုာ်မုာ်ကနုာ်, -

တာ်အဝဲအံးမုာ်ဒဉ်, တာ်အိန်ဖျိဉ်နီဒီးလုာ်အိန်ဒီးတာ်စီတာ်ဆုံသုဉ်တဖဉ်ဘဉ်အိန်လီဖျိဉ်အသးဒီး, တာ်အိန် ဖျိဉ်လုာ်အိန်ဒဉ်ထဲတာ်တမံ, ဒ်ပစံးတာ်အသီး, ပုဂံာ်လိာ်ခရံဉ်အတာ်အိန်ဖျိဉ်အတာ်ဖဲတာ်မုာ်ဒီးအတာ်တကံာ်ပဝး အတာ်ပာ်သုဉ်ပာ်သးသုဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီ. တာ် “အသီတကထီခံကယုာ်ဆဲးလီ” အံးန့ဉ်မုာ်ဒဉ်, ပုဂံာ်လိာ်ခရံဉ် အတာ်ရဲဉ်လီကွဲးလုာ်လုာ်ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီပာ်စာ်အဂုာ်စီတာ်ကမီအံးန့ဉ်ကမုာ်န့ဉ်ဝဲအဆာကတီာ်လုာ်အလီ တံာ်လီဆဲးအပူလီ.

တာ်ဆာကတီာ်အဝဲအံးမုာ်ဒဉ်စးထီဉ်ဖဲ AD 539 ဆူ AD 1799 အပူအိန်ဝဲအနံဉ် ၁၂၆၀ လုာ် ဝဲသုဉ်တဖဉ် စံးကတီာ်ပာ်စာ်ဝဲအသီးန့ဉ်လီ.

လံာ်တာ်လီဉ်ဖျါ ၁၂:၇,

“ဒီးတာ်ဒုးတာ်ယုာ်အိန်ထီဉ်လုာ်မုဉ်လီ. မံးကုလးဒီးအကလုာ်တဖဉ်ဒုးတာ်ဒီးပယီ, ဒီးပယီဒီး အက လုာ်သုဉ်တဖဉ်န့ဉ်ဒုးတာ်, - ဒီးတမုာ်နုာ်ဘဉ်တာ်ဘဉ်. ဒီးအဝဲသုဉ်အလီတအိန်လုာ်ဘဉ်လုာ်မုဉ်ဘဉ်.”

**လံာ်စီဆုံအဝဲအံၤ က့ၤဆုၤကဒါက့ၤပုၤဆူ တၢ်မၤအသးလၢ၊ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအိၣ်ဒၣ်ထဲတမံၤသ့ၣ်တဖၣ်
အပူၤအတၢ်ဖံးတၢ်မၤဒီးအတၢ်တကဲးပတ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကမ့ၢ်ဒၣ်ဖဲ AD 325 အမဲၣ်ညါ၊ လၢလွံၤယၢၤဖျိၣ်န့ၣ် ဆူ
ဃုယၢၤဖျိၣ်န့ၣ်အတၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. မ့ၢ်ဒၣ်ဒ်ပဖးဘၣ်အသိး, “တၢ်ဒုးတၢ်ယၢၤအိၣ်ထီၣ်လၢမူခိၣ်” န့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢမူခိၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်
ဟီၣ်ခိၣ်လၢ အဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီး တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ (မူခိၣ်) န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢ “တၢ်ဒုးတၢ်ယၢၤ” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ထီၣ်ဒၣ်ထီၣ်ဒါအတၢ်ပနီၣ်တမံၤလီၤ. မ့ၢ်ဒၣ်န့ၣ်ဒီး မတၢၤဒီး
မတၢၤသ့ၣ်တဖၣ်ထီၣ်ဒါလိာ်အသးန့ၣ်လဲၣ် အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤတက့ၢ်.

မံၤကုလးဒီးအကလူးသ့ၣ်တဖၣ် -

တၢ်အဝဲအံၤကမ့ၢ်မတၢၤန့ၣ်လဲၣ်. တၢ်လၢကစၢ်ယုၣ်ရှုးအံၤန့ၣ်လၢမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အပူၤဘၣ်တၢ်ကိးအီၤလၢ၊ မံၤ
ကုလးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. အခီပညီမ့ၢ်ဒၣ် “လီၤကံၤဒီးကစၢ်ယုၤ” ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, “ပုၤတဂၤလၢမၤအသးဒ်သိး
ကစၢ်ယုၤ” န့ၣ်လီၤ.

EL (michael) အခီပညီမ့ၢ်ကစၢ်ယုၤဒီး “mika” အခီပညီမ့ၢ်လီၤကံၤဒ်သိးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် ပုၤတဂၤလၢ စံးလီၤအသးလၢ ကစၢ်ယုၤဒီးပုၤကညီပုၤအခါစး, ဟံးန့ၢ်တၢ်စီတၢ်ကမီၤ
ဒ်သိးကစၢ်ယုၤတဂၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပရံၣ်ကွံၢ်စီၤသီအလီၤအလၢအတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤတမံၤန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, မံၤကုလးဒီးအကလူးသ့ၣ်တဖၣ်, အကျါပုၤလၢအဆူးကွံၢ်ညါကွံၢ်အတၢ်စ့ၢ်တၢ်နာ်လၢ
အမ့ၢ်ပုၤရီမုၤဖိအပုၤကွံၢ်တၢ်ဒီး လၢခံအဝဲသ့ၣ်ကဲထီၣ်လၢ ပုၤပရံၣ်ကွံၢ်စီၤသီအလီၤအလၢ, အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤ
လၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ထီၣ်အပူၤအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢအဃုတၢ်စီတၢ်ကမီၤသ့ၣ်တဖၣ်
န့ၣ်လီၤ.

ပယိၤဒီးအကလူးသ့ၣ်တဖၣ် -

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ပုၤရီမုၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဘီအမ့ၢ်တဘ့ၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ဟအီၤလၢ ထံၣ်ဂ့ၢ်ဂီၢ်ဂုၢ်ဒီး တၢ်ဘူၣ်
တၢ်ဘါအတၢ်ဟတၢ်ပြးခံမံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၢၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ထီၣ်ဒါလိာ်အသးအံၤ မၤအသးလၢ တၢ်မနုၤသ့ၣ်တဖၣ်အဃိ
လဲၣ်.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် မူခိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဟီၣ်ခိၣ်တဘ့ၣ်လၢ အဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီး တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ,
ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အခိၣ်အနာ်လၢအဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးတၢ်
ယၢၤအဝဲအံၤမၤအသးယံၣ်ဒိၣ်မးလီၤ.

လံာ်တၢ်လီၣ်ဖျါ ၁၂:၈-၉

“ဒီးအဝဲသ့ၣ်အလီၤတအိၣ်လၢဘၣ်လၢမူခိၣ်ဘၣ်.-”

**“ဒီးပယိၤဖးဒိၣ်, ဂုၢ်လၢအအိၣ်လၢသီတဘီ, ကိးဝဲအမံၤလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်, ဒီးစၢတၢ်လၢအလီၤန့ၢ် ပုၤဟီၣ်
ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်, ဘၣ်တၢ်တုၢ်လီၤအီၤဆူဟီၣ်ခိၣ်ရုၤ, ဒီးအကလူးတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဟီၣ်ထီၣ်ကွံၢ်ဒီးအီၤလီၤ.- ”**

လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤ စံးဘၣ်ပုၤလၢ, တၢ်ဒုးတၢ်ယၢၤစးထီၣ်ဖဲ AD 325 ဒီးဝံၤဝဲဖဲ AD 539 အနံၣ်န့ၣ် ဝံၤဒီး
ပာ်ဖျါဝဲတၢ်မၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကတိတၢ်ဆူၣ်ဆူၣ်အဂီၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးအတၢ်ကတိတၢ်အံၤန့ၣ် ပကချုသ့ၣ်ညါ ဘၣ်အီၤ တက့ၢ်.

“ခဲကနံၣ်အံၤတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ, ဒီးတၢ်အစိအကမိၤ”

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်မၤန့ၣ်ဘၣ်ပုၤရိမ့ၤဖိအဘီအမ့ၢ်ဒီးအစိအကမိၤအံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲလၢ ပုၤရိ မ့ၤဖိအဖိခိၣ်ဒီး, မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအပုၤခိၣ်ပုၤန့ၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ဒီးပကစၢ်အဘီအမ့ၢ်, ဒီးခရံၣ်အတၢ်ဟတၢ်ပြးကဲထီၣ်လံၤလီၤ.”

တၢ်အဝဲအံၤ မ့ၢ်ဒၣ် ကစၢ်ခရံၣ်ကဟတၢ်အနံၣ်တကထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်လီၣ်ဖျါ ၂၀:၄ န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်စံးဝဲလၢ, ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအစိအကမိၤအံၤအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်အပူၤန့ၣ် လီၤ.

လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤအယိ ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်အလီၢ်အလၢ အတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမိၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် လၢ ကစၢ်ခရံၣ်အယိန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ AD 799 ဆူ AD 1799 အကတၢ်အနံၣ်ဒီး မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးအနံၣ် (၁၀၀၀)န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“အဂီၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤလၢအဟံၣ်တၢ်ကမၣ်လၢ ပဒီပုၤဂီၢ်အလီၤ, လၢအဟံၣ်တၢ်ကမၣ်လၢ အလီၤလၢယွၤ အ မံၣ်ညါ လၢမ့ၢ်ဆါဆဲးလၢမ့ၢ်န့ၣ်တက့ၤန့ၣ်, ဘၣ်တၢ်တ့ၢ်လီၤကွံာ်အီၤလီၤ.”

ဖဲရိမ့ၤအဘီအမ့ၢ်အစိအကမိၤဆံးလီၤစ့ၤလီၤလၢတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအတၢ်ဘၣ်ထွဲ အတၢ်ဟတၢ်ဆုၢ်တၢ်အခါ န့ၣ်, ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအလီၢ်အလၢအတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမိၤ အတၢ်မၤဆၢက့ၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ပုၤလၢအဟံၣ်တၢ်ကမၣ်လၢအဒီပုၤဂီၢ်အလီၤ”

တၢ်ကတိတၢ်အဝဲအံၤကမ့ၢ်ဒၣ် ပုၤရိမ့ၤဖိအဘီအမ့ၢ် တချုးလၢဆံးလီၤစ့ၤလီၤအခါန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်မၤနးမၤ ဖျိၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢ တၢ်ဆၢကတီၢ်ဖးယံာ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“ဒီးအဝဲသ့ၣ်မၤန့ၣ်အီၤလၢသိဖိအသ့ၣ်, ဒီးလၢအကလုာ်လၢအအုၣ်အသးလီၤ, ဒီးတအဲၣ်ဘၣ်အသးဟံၣ် လၢတၢ်သံန့ၣ်လီၤ.”

တၢ်ကတိတၢ်အဝဲအံၤ, ဘၣ်တၢ်ကတိတၢ်အီၤလၢ ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအလီၢ်အလၢ, အတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမိၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စံးဝဲလၢ မၤန့ၢ်တၢ်အခွဲးအယာ်လၢ ကစၢ်ယွၤအအိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီ အလီၢ်အလၢအတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမိၤ, အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤဟံၣ်စၢၤအတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အမၣ် ထူးရး (Mar tyr) ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤလၢအတူၢ်သံတူၢ်ဟါမၢ်အသးလၢ အတၢ်န့ၣ်အယိ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီဒီး အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤဟံၣ်စၢၤတၢ်အဂီၢ်န့ၣ် ဒ်သိး ကကဲထီၣ်ဒိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်, ပုၤလၢဟ့ၣ်လီၤအသးလၢာ်လၢာ်ဆုၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ် “ပုၤစိဆ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်” အိၣ်အါ မးလီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, မူခိၣ်, ဒီးပုၤအိၣ်လၢအပူၤသ့ၣ်ဧၤ, သးခုတက့ၢ်.”

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်, မူခိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပမ့ၢ်စံးလၢ တၢ်ကတိတၢ်အဂၤတမံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ဒ်သိးနီၢ်သး တကပအတၢ်ဟတၢ်ဆုၢ်အံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲလၢ ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီဒီးအတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤဟံၣ်စၢၤအပူၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်စိ တၢ်ကမိၤဒီးတၢ်ကဟ့ၣ်ကညီၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်လၢ “ပုၤအိၣ်လၢအပူၤ

သွပ်တဖန်အင်္ဂါ” ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပရံင်ကွံာ်စီၤသီဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲသွပ်တဖန်ကအိၣ်ဒီးတၢ်သုၣ်ခုသးခုအင်္ဂါလီၤ.

“ပှၤအိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ, ဒီးလၢပီၣ်လဲၣ်ပှၤန့ၣ်, ဘၣ်အဖျိၣ်လီၤ.”

တၢ်လၢ “ဟီၣ်ခိၣ်” န့ၣ် မှၢ်ဒၣ် ပှၤကလုာ်သွပ်တဖန်လၢအအိၣ်ဒီး တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ဒီး အတၢ်ဆိကမိၣ် ဒ်သိးလိာ်အသးသွပ်တဖန်ဒီး, တၢ်လၢ “ပီၣ်လဲၣ်” အံၤန့ၣ် ပှၤကလုာ်သွပ်တဖန်လၢအတအိၣ်ဒီး ပှၤခရံၣ်ဖိအတၢ် ဣာ်တၢ်န့ၣ်ဒီးတဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီး တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါသွပ်တဖန်အံၤန့ၣ်, လၢအဝဲသွပ်တဖန်အင်္ဂါ, တၢ်လၢပရံင်ကွံာ် စီၤသီအတၢ်ဟတၢ်ပြးအံၤန့ၣ် မှၢ်ဒၣ်တၢ်ဖျိၣ်တၢ်ယၢ်တမံၤလၢ အဝဲသွပ်အင်္ဂါလီၤ.

တၢ်လၢ “ဘၣ်အဖျိၣ်လီၤ” အံၤန့ၣ် မှၢ်ဒၣ် ပရံင်ကွံာ်စီၤသီလၢအအိၣ်လၢ “ခရူဆုး” လၢအမ့ၢ်ထူၣ်စုညါ အတၢ်ပနီၣ်အလၢအဖီလၢသွပ်တဖန်, သူအဝဲသွပ်တဖန် အတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီၤဒီးမၤကဲထီၣ်တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးဒီးတၢ် သွံၣ်သွပ်တဖန်ဘၣ်လူလီၤဂံၢ်လီၤအသးလၢအဝဲသွပ်အတၢ်ဆိတလဲကွံာ်တၢ်အင်္ဂါန့ၣ်, မၤအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဒုးတၢ်ယၢ် န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မှၢ်ကီၤလံာ်သ့ၣ်ညါလၢ အဆၢကတီၢ်အိၣ်ဝဲတဖၢ်ဖိသတးဒီး, ဟဲလီၤဝဲဆူသ့အိၣ်, အိၣ်ဒီး အသးဒိၣ်ထီၣ်ခိၣ်မးလီၤ.”

တၢ်ကတီၢ်တဘီၤလၢအမ့ၢ်, “သ့အိၣ်” အံၤန့ၣ်မှၢ်ဒၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢမှၢ်ကီၤလံာ် စၤတၢ်အံၤ ဒ်သိးအကမၤဟးဂီၤ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အင်္ဂါန့ၣ် အဝဲသွပ်တဖန် ကအိၣ်ဒီးတၢ်ထုးဂံၢ်ထုးဘါဒ်လဲၣ်န့ၣ် အဂ့ၢ် လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် မှၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်တၢ်လၢဝဲသွပ်တဖန်အတၢ်စံးတၢ်ကတီၢ်ဟံၤစၢၤလၢ မှၢ်န့ၣ်လၢ အကဟဲ သွပ်တဖန်အပူၤလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သွပ်တဖန်အင်္ဂါလီၤ.

လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၂:၁၃,

“ဒီးတုၤပယိထံၣ်လၢအဘၣ်တၢ်တုၤလီၤကွံာ်အိၣ်ဆူဟီၣ်ခိၣ်ချၢန့ၣ်ဒီး, မၤအာမၤသီပိာ်မုာ်လၢ အဆံး စၢ်အဖိပိာ်ခွါလီၤ.- ”

တၢ်အဝဲအံၤမှၢ်ဒၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, ပရံင်ကွံာ်စီၤသီသွပ်တဖန်သူအတၢ်အလီၢ်အလၢအတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီၤ ဒီးမၤပယိတဘီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပဒိၣ်ပပှၢ်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီးခိၣ်တၢ်ဟတၢ်ပြးလၢအတအိၣ်ဒီးနီၢ်သးတကပၤ အတၢ်ဟတၢ်ဆုၤသွပ်တဖန်န့ၣ်, လၢတၢ်ကူၣ်သ့ကူၣ်ဘၣ်အပူၤမၤဆူၣ်မၤစီးတၢ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲၣ်ဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်နီၢ်နီၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဆူပိာ်မုာ်အအိၣ်န့ၣ် မၤနးမၤဖျိၣ်တၢ်ဆူၣ်ဆူၣ်ကလဲၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. (လံာ်ဒၤနးယုလး ၇:၂၁, ၂၅)

တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤမၤအိၣ်ထီၣ် တၢ်မၤသံမၤဝီတၢ်ဆူ ပှၤန့ၣ်တၢ်ပှၤခရံၣ်ဖိသွပ်တဖန်အဖီခိၣ်ဒ်တၢ်ဒီဖုသွပ်တဖန်လီၤ.

လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၂:၁၄,

“ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်ပိာ်မုာ်လၢ လံာ်ဖးဒိၣ်အဒံးဆုခဲဘၣ်ဒ်သိး အကယုၤဝဲဆူပှၢ်မုာ်န့ၣ်, ဆူအလီၢ်ဒၣ်ဝဲဖဲတၢ် ကလုာ်အိၣ်လုာ်အိၣ်လၢဆၢအလီၢ်တဆၢ, ဒီးအဆၢတဖၣ်, ဒီးတခီဆၢ, ဒီးပှၤဖျဲးဝဲလၢဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.- ”

လံာ်စီဆုတဆၢအံၤ စံးဘၣ်ပှၤလၢ, ပိာ်မုာ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်နီၢ်နီၢ်အံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤအိၣ် လၢ ကစၢ်ယုၤအတၢ်အံးထွဲကွံာ်ထွဲအိၣ်န့ၣ် ကအိၣ်ဝဲဆၢအလီၢ်တဆၢ, ဒီးအဆၢတဖၣ်, ဒီးတခီဆၢအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ် ဘၣ်လီၤ. အခီပညီန့ၣ်မှၢ်ဒၣ် -

၁နံနံ + ၂နံနံ + 1/2နံနံ = ၃ 1/2 နံနံ (တန်ဆာကတီလော ဝံကျိန်)

ဒ်ပစံးတင်အသိး

AD 539 ဆူ AD 1799 အကတီအပူ

(၁၂၆၀ နံနံ, ဒ်ပစံးတင်အသိး, ၄၂၀၀ တန်ဆာကတီလောဝံကျိန်)

တင်ကလုအိန်လုအိအိ

ပုလအအိန်ဒီး သူဉ်သီသးသီသ့ဉ်တဖဉ်အကီနုဉ် တင်ကလုအိန်လုအိအိလော နီသးတကပု အတင်အိန်အဂုနုဉ်လီ.

လံဖးဒိန်အဒံးဆုခံဘုဉ် -

တင်အဝဲအံမုဒ်ကစံယုအကလုကထါလောဘုဉ်တင်ကွဲးပဉ်ဖျါအိလောအလီလံတကတြုဒီးအသိတကတြုနုဉ် အပူလီ.

ပုမုကနာ -

တင်အဝဲအံနုဉ် မုဒ်တင်အိန်လီဖးဒီးပုအဂဒီးတင်အိန်သဘူထဲတဂမိအဂုနုဉ်လီ.

မုဝဲလီ. တင်လတင်အိန်ဖျိန်နီနီတဖဉ်, အိန်မလီဖးအသးလော ပုဂုလိဝဲခရံအတင်ရဲလီကျဲလီလောတင်ကုဉ်ထီဉ်ဖးလီပဉ်စာအတင်ဖဲတင်မနုဉ် ပထံဉ်ဘုဉ်လီ.

လံလိဉ်ဖျါ ၁၂:၁၅-၁၆,

“ဒီးဂုနုဉ်ပွဲဉ်ထွဲပိဉ်မုဒ်အခံလောထံလောအကိဉ်ပု, ဒ်ထံဖျါပုအသိး, ဒ်သိးထံကဆုဘုဉ်အိလီ.- ဒီးဟီဉ်ခိဉ်မစာပိဉ်မုဒ်, ဒီးဟီဉ်ခိဉ်အိးထီဉ်အကိဉ်ပု, ဒီးယုလီကွံဉ်ထံဖျါပုလောပယါပွဲဉ်ထီဉ်လော အကိဉ်ပုနုဉ်လီ.- ”

တင်အဝဲအံ မုဒ် တင်မအသးဖဲ (၁၈)ယုဖျိန်နုဉ်အပူပုဖျိန်စုဉ်အကီတင်လဲလိဉ်အသးဘုဉ်ဃးဒီးထံကီအတင်ပတင်ပြးအပူလောဝံသ့ဉ်တဖဉ်အတင်စံးကတီပဉ်စာအံနုဉ် ဘုဉ်တင်ပဉ်ဖျါအိလော လံစီဆုအပူ ဒ်တင်ပနီဉ်တမံနုဉ်ပထံဉ်ဘုဉ်လီ.

ပယါ (Serpent)– တင်အဝဲအံနုဉ် မုဒ်ပုဂုလိဝဲခရံအတင်ရဲလီကျဲလီလော တင်ကုဉ်ထီဉ်ဖးလီပဉ်စာ တင်အိန်တကလော အမု မုကီလံစာတင်နုဉ်လီ. (လံ ၁မိ၅၅ ၃:၁၃)

ထံ – တင်လော “ထံ” အံနုဉ် လောလံစီဆုအပူဘုဉ်တင်ပဉ်ဖျါအိလော တင်မုတင်တီအတင်ပနီဉ်နုဉ် ပထံဉ်ဘုဉ်လီ. (လံလိဉ်ဖျါ ၂၂:၁၇)

မုဝဲလီ. တင်လမုကီလံစာတင်အံ ဆီတလဲကွံဉ်အတင်သ့ရဲလီကျဲလီပုကုဉ်မနုဉ်တင်ဒီးမကဒါကုဝဲဆု တင်မအသးဒ် “ထံကဆုဘုဉ်တင်အသိး” လောအမု, ပရံဉ်ကွံဉ်စီသီသ့ဉ်တဖဉ်အတင်လီနုဉ်တင်ဒီး, စီပုသ့ဉ်တဖဉ်အတင်ကလံဉ်နုဉ်လီနုဉ်တင်အံမအိဉ်ထီဉ်ဝဲဒ်သိးတင်မုတင်တီသ့ဉ်တဖဉ်ဆု ပုထံဖိကီဖိသ့ဉ်တဖဉ်အ

ကိုနှင့် စံးဝဲလာ ကဘဉ်အိဉ်ဒီးတၢ်သဘျုဒီးကဘဉ်ဟလီၤအသးဒဉ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်မၤအိဉ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤ မၤသဘဉ်ဘုဉ်တၢ်ဒီးမၤဟးဂီၤတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်နီၣ်နီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လာကျဲဒ်အံၤန့ၣ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ဘဉ်တၢ်ကွဲးအီၤလာ “ဘိဉ်တဲယါ” ဒီး “ဂျဲးဂီၢ်ရိဉ်စံဉ်အိဉ်” သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒဉ်ပုၤဖြဉ်စ့ၣ်ဖိဒီး ဘဉ်ဃးဒီးလံာ်စီဆ့အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီန့ၣ် အတၢ်နၢ်ဟံာ်တၢ်တအိဉ်ဘဉ်ဘဉ်. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဘဉ်တၢ်သူအီၤလာ မ့ၢ်ကီၤလံာ်စၤတၢ်ဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးစၤတၢ်အတၢ်အပီးအလီန့ၣ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်ကထိသ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ထံမိာ်ပုၤအံၤန့ၣ်, ဘဉ်တၢ်ယုာ်လီၤကွံာ်အီၤဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဘဉ်တၢ်တူၢ်လိာ်အီၤလာ “ဟီဉ်ခိဉ်” ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဃိ, ဖဲ AD 1799န့ၣ် အပူၤန့ၣ် ပရံဉ်ကွံာ်စီသီအတၢ်ဟတၢ်ပြးအံၤန့ၣ် ဘဉ်တၢ်မၤကတၢ်အီၤလာ ပုၤဖြဉ်စ့ၣ်ဖိ အထံအကီၢ်အတၢ်ဟတၢ်ပြးဘဉ်တၢ်လဲလိာ်အသးအဃိလီၤ.

လံာ်တၢ်လီၤဖျါ ၁၂:၁၇,

“ဒီးပယိၤအသးဒိဉ်ထီၣ်ပိာ်မ့ၢ်, ဒီးလဲၤဒုးတၢ်ဒီးအချဲအသ့ၣ်လာအအိဉ်လီၤတဲာ်, လာအတၢ်န့ၢ်ယွၤအတၢ်မၤလိာ်, ဒီးအိဉ်ဒီးတၢ်အုဉ်အသးဘဉ်ဃးဒီးယုာ်ရှုးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးဆာထာ်လာမဲးခိဉ်လာပိာ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.- ”

ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စံးဟံာ်လၢခံကတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒဉ်, တၢ်လာမ့ၢ်ကီၤလံာ်စၤတၢ်အံၤ သူပရံဉ်ကွံာ်စီသီအလီၢ်အလၢအကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ပုၤဟထံအိဉ်ကီၢ်လၢကဘဉ်မၤနးမၤဖျိဉ်တၢ် ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကဘဉ်ဒုးတၢ်ဆူတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်နီၣ်နီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လာ, တၢ်သးခုအကစီဉ်အစၤတဘိယုာ်ဃီအဂ့ၢ်န့ၣ် ချုဝဲန့ၣ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

**လာတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် ဘဉ်တၢ်မၤအိဉ်ထီၣ်
ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံဉ် အဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် အိဉ်ဒီးတၢ်ဒိဉ်ထီၣ်
ထီထီၣ်အဂ့ၢ်ဒီး ဘဉ်တၢ်စံးဟံာ်စၤအီၤလာဝဲ
သ့ၣ်တဖၣ်အကျိာ်န့ၣ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.**

လံာ်တၢ်လီၤဖျါ ၁၃:၁-၃, အပူၤဘဉ်ဃးဒီး ပရံဉ်ကွံာ်စီသီအဂ့ၢ်လာ ဘဉ်တၢ်စံးကတိၤဟံာ်စၤအီၤန့ၣ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

“ဒီးယထံဉ်တၢ်ဒုတၢ်ဃီၤ အိဉ်ဒီးအခိဉ်နွံဖျါ, ဒီးအနၢၤဆံဆဉ်ဘိတဒု ဟဲထီၣ်လာ ပိာ်လဲၣ်ပူၤ, ဒီးအခိဉ်သလးဖိဆံဆဲးဖျါအိဉ်လၢအနၢၤတဖၣ်, ဒီးလၢအခိဉ်အလီၤ, တၢ်အမံၤတဖၣ်ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဒုဉ်ဒွဲၣ်ယွၤလီၤ.”

“ဒီးတၢ်ဒုတၢ်ဃီၤလၢ ယထံဉ်တဒုန့ၣ်, လီၤကံာ်လၢခူစံဉ်ပိာ်, ဒီးအခိဉ်လီၤကံာ်လၢတၢ်သူအခိဉ်, ဒီးအထးခိဉ်လီၤကံာ်လၢယုာ်အထးခိဉ်လီၤ. ဒီးပယိၤန့ၣ်ဟ့ၣ်အီၤလာအစီအကမိၤ, ဒီးအလီၢ်ပစိာ်, ဒီးတၢ်ဟတၢ်ပြးအခိဉ်အမ့ၢ် လီၤ.-”

“ဒီးအခိဉ်အကျါတဖျါဘဉ်တၢ်ကျိအီၤတုၤအကသံတုၢ်လီၤ. ဒီးအပူၤလီၢ်လၢအကသံတုၢ်, ဘျါက့ၤဝဲလီၤ. ဒီးပုၤဟီဉ်ခိဉ်ဖိဟံာ်အသးကမၤမာ်လၢ တၢ်ဒုတၢ်ဃီၤတဒုန့ၣ်အဃိခဲလၢာ်လီၤ.- ”

လံာ်စီဆုံအဆာအဝဲအံၤ ပထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီးလၢ လံာ်ဒၤနံးယုလးအဆာဒိၣ် (၇)အသီး, ဘီမုၢ်တဘျီ, ဒ်ပစံး တၢ်အသီး, ကီၢ်တကီၢ်အကီၢ်, တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလီၤ.

တၢ်ပနီၣ်တမံၤအံၤအိၣ်ပညီန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ဒ်အဖီလၢအသီးလီၤ.

“အိၣ်ဒီးအိၣ်န့ၣ်ဖျါ, ဒီးအနာဆံဆဲၣ်ဘီ -

တၢ်ပနီၣ်အဝဲအံၤ ဒ် ပသ့ၣ်ညါဘၣ်တ့ၢ်လံာ်အသီး, မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤရိမ့ၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဘီအမုၢ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢပုၤရိမ့ၤဖိအဘီအမုၢ်အယိ, ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအလီၢ်အလၢ, အတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤအံၤန့ၣ် အိၣ် ထီၣ်ဝဲလီၤ.

“ဒီးအိၣ်သလးဖိဆံဆဲၣ်ဖျါအိၣ်လၢ အနာတဖၣ်, ဒီးလၢအိၣ်အလီၢ်, တၢ်အမံၤတဖၣ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ် ဒုၣ်ဒွဲၣ်ယုၤလီၤ.”

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢ အဘၣ်ထွဲဒီး ကီၢ်ယုၤပအပူၤ ပုၤရိမ့ၤဖိ (တၢ်အနာဆံဆဲၣ်ဘီ) အံၤဘၣ်တၢ်နီၤဖးလိာ်အသးအိၣ်အခါတဆံအံၤန့ၣ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်တဆီဘၣ်တဆီဒီးဒ်သီးအကကဲထီၣ်ကစၢ်ခရံၣ် အကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသီး, ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်အကီၢ်န့ၣ် စံးကတိၤတၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် တၢ်နာ်ပာ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်ကထါန့ၣ် တအိၣ်ဘၣ်ဝဲတကးဘၣ်, တၢ် လၢကစၢ်ခရံၣ်အမံၤန့ၣ် သူဝဲလၢတၢ်ကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤလီၤ. ပမ့ၢ်စံးလၢ အဘၣ်န့ၣ် ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်တမၤအိၣ် ထီၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အကီၢ်န့ၣ်တကးဘၣ်, မၤဆံးလီၤစ့ၤလီၤကစၢ်ခရံၣ်အလၢကပီၤဒီးမၤမဲာ်ဆုးပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

လံာ်လိာ်ဖျါ ၁၃:၂ အပူၤန့ၣ် အတၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအတၢ်စီအတၢ်ကမီၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢအမ့ၢ် ထံကီၢ်အသးအလုာ်အလၢသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, မံပဃုသ့ၣ်ညါ တၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အမ့ၢ်တၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.

လီၤကံလၢစ့စိၣ်ပိၣ်,

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ကွဲးအသးဖဲ, လံာ်ဒၤနံးယုလး ၇:၆ လၢအမ့ၢ် ဂရံးအဘီအမုၢ်အကီၢ်ဘၣ်တၢ်သူ အီၤလၢ တၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လၢပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် လီၤကံအသးဒီး, ဂရံးအဘီအမုၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသီး, ခုစံၣ် ပိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဒ်လဲၣ်.

ဘၣ်ဃးဒီး “ဂရံး” အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်မၤတၢ် ၁၇:၂၂ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးစီၤပီလူးဆာထၢၣ်လၢ တၢ်စီဒိၣ်အရံအဒိဒိၣ်ဒီး စံးဝဲဒၣ်, ပုၤအသ့ၣ်ဖိသ့ၣ်စၢ, လၢတၢ်ခဲလၢာ်အပူၤ ယထံၣ်လၢသုယုးယီၣ်သုကစၢ်တဖၣ်ဒိၣ်မးလီၤ.”

(NIV - တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ)

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအတၢ်အစီအကမီၤစ့ၢ်ကီး မၤအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအတၢ်စ့ၢ်တၢ်နာ်လၢ အဆူၣ်ဒီးစီၤသီသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, စီၤသီမုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဝဲလၢတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအတၢ်စ့ၢ်တၢ်နာ် နာ်အဖီလၢဒီး ဘၣ်ပာ်ဖျါဒီးမၤပာ်မၤအသးဒ် ပုၤယုးယီၣ်ပာ်ကဲတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအသီးန့ၣ်လီၤ.

လာတပ်နီတမံအံအပူန့၊ တာ်လာခွစံပိာ်အံန့အိာ်ဒီးတာ်စံပိာ်အဖျာ်ဖိလာအလီအသိး၊ ပရံာ်ကွာ်စီသီအတာ်သိာ်တာ်သီသ့တဖာ်စွာ်ကီးဘာ်မအိာ်ထီာ်ဝဲအကလုာ်ကလုာ်လာကီာ်တကီာ်ဒီးတကီာ်လာ အတာ်ယံာ်ကွာ်တဒ်သိးလိာ်အသးတဖာ်အပူလီ။

တာ်အဒိ၊ - တာ်လာပုဖံလံးပဲာ်ဖိသ့တဖာ်န့ အဝဲသ့တဖာ်တူာ်လိာ်တာ်ဝဲတာ်နါအတာ်သ့တာ်ဘာ်အသိး၊ ပုကီလာလူဟ့ဒ်ဒုာ်သ့တဖာ်စွာ်ကီးမဝဲဒ်န့လီ။

ဒီးအခိာ်လီကံလာတလူအခိာ်၊ -

တာ်အဝဲအံမုာ်ဒ်တလူဒီးပထံာ်ဘာ်အီလာ၊ လံာ်ဒါနံးယုလး ၇:၅ လာအမုာ် မံာ်ဒိာ်ပါရါအဘီအမုာ် လာဘာ်တာ်ကွဲးအီလာ တာ်ပနီတမံန့ ပထံာ်ဘာ်လီ။

မုာ်ဒ်န့ဒီး တာ်လာပရံာ်ကွာ်စီသီအကီာ်အံန့ လီကံဒီးတလူ၊ ဒ်ပစံးတာ်အသိး၊ မံာ်ဒိာ်ပါရါအဘီ အမုာ်ဒ်လဲာ်။

ဘာ်ဃးဒီးမံာ်ဒိာ်ပါရါအဘီအမုာ်အဂုာ်န့ ပသ့ညါတုာ်လံဂုာ်ဘာ်ဘာ်န့လီ။ ဘာ်မနုာ်အပိလဲာ် န့၊ အဝဲသ့အိာ်ဒီး တာ်သ့ရဲာ်လီဒီး ဆာ်သးမုာ်သံာ်ဘိလာ၊ အကဘာ်ကဝီဃာ်ဝုာ်လာ အဝဲသ့ကဒုးအီဒီး မနုာ်အီအကီာ်လီ။ ဒ်န့အသိး ပရံာ်ကွာ်စီသီအလီအလာ၊ အတာ်ဒိာ်စီဒိာ်ကမီစွာ်ကီး၊ လာအဝဲသ့တဖာ်ကကဲ ထီာ် “အခိာ်” အကီာ်န့ အဝဲသ့ဘာ်သ့တာ်သ့ရဲာ်လီကျဲလီလာပုကူာ်မန့တာ်အံန့လီ။ တာ်အဝဲအံ မုာ်ဒ်လာ ကဘာ်ဟကီာ်သ့တဖာ်လာကျဲဒ်အံန့ပထံာ်ဘာ်လီ။ မုာ်ဝဲလီ။ အဝဲသ့ဘာ်ပာ်ကီာ်အ “တာ်သိာ် တာ်သီ” လာကျဲဒ်အံလီ။

ဒီးအထးခိာ်လီကံလာခုယုာ်အထးခိာ်လီ၊ -

တာ်လာခုယုာ်န့ ပကထံာ်ဘာ်ဖဲလံာ်ဒါနံးယုလး ၇:၄ အပူဘာ်ဘူာ်လိာ် အဘီအမုာ် အကီာ်ဘာ်တာ်သ့ အီလာတာ်ပနီတမံန့ ပထံာ်ဘာ်လီ။

လာလံာ်ဒါနံးယုလး ၄:၂၂ အသိး ပသ့ညါတုာ်ဘာ်ဘူာ်လိာ်လာ အိာ်ဒီးတာ်ဒိာ်တာ်ထီ၊ တာ်ကဟုကညီ န့အပိလီ။

“မုာ်နုစီပုစာ၊ နဒိာ်ထီာ်၊ ဒီးန့ထီာ်၊ ဒီးနဒိာ်ထီာ်န့အါထီာ်၊ ဒီးထီာ်ဘးလာ မုခိာ်၊ ဒီးနဘီနမုာ် န့ ဟံလာဟီာ်ခိာ်အကတာ်လီ။”

ဒ်န့အသိး၊ တာ်လာပရံာ်ကွာ်စီသီသ့တဖာ်စွာ်ကီး၊ အဝဲသ့တဖာ် “အထးခိာ်” ဒ်ပစံးတာ်အသိး၊ အတာ်ကတိာ်သ့တဖာ်အံ ပုဒီးတာ်ကဟုကညီန့လီ။ မုာ်ဝဲလီ။ အဝဲသ့စံးကတိာ်တာ်ဘာ်ဃးဒီးကစာ်ယုာ် အတာ်ဒိာ်စီဒိာ်ကမီအခွဲးအယာ်အတာ်ကဟုကညီဒီးအတာ်စံးထီာ်ပတြာ်သ့တဖာ်န့လီ။

“ဒီးပယီန့ ဟ့ာ်အီလာအစိအကမီ၊ ဒီးအလီပစိာ်၊ ဒီးတာ်ဟတာ်ပြးအဒိာ်အမုာ်လီ။”-

တာ်အဝဲအံမုာ်ဒ်၊ တာ်လာပရံာ်ကွာ်စီသီအံန့ မနုာ်တာ်အစိအကမီ၊ ဒီးအလီပစိာ်၊ ဒီးတာ်ဟတာ်ပြး အဒိာ်အမုာ်လာပယီအအိာ်မနုာ်ဝဲဒ်လဲာ်အဂုာ်န့ဘာ်တာ်ပာ်ဖျါအီလာတာ်ပနီတမံန့လီ။

ပုရီမုဖိအဘီအမုာ်တဘ့ာ်လာ အတအိာ်ဒီးတာ်ဘူာ်တာ်ဘါအတာ်စူာ်တာ်နာ်သ့တဖာ်အကီာ်န့၊ စီပု “ကိာ်စတု” ဒီးနီပမုာ် “ဂျဲစတုနံာ်ယါ” ခံဂအံ ကဲထီာ်ပုအိာ်ဒီးတာ်စီတာ်ကမီလာအဒိာ်ကတာ်လာအဘာ် ထွဲဒီး “နီသးတကပုအတာ်ဘာ်ထွဲဒီးအတာ်ဖံးတာ်မသ့တဖာ်အခိာ်” န့ ပထံာ်ဘာ်လီ။

“ဒီးအခိၣ်အကျါတဖျၢၣ်ဘၣ်တၢ်ကျိအိၣ်တၢ်အကသံတၢ်လီၤ”

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ကဒီးဖဲ လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၃:၁၄, အသိး, တၢ်လာပရံၣ်ကွၢ်စီၤသီအံၤန့ၣ် ကဘၣ်တၢ်ထီၣ်သဒါအိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, ဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်လၢတၢ်ပနီၣ်အတၢ်ကွဲးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“Vs 14, ဒီးမ့ၢ်တၢ်ပနီၣ်လီၤလးလၢ တၢ်ဟ့ၣ်အမၤဝဲလၢ တၢ်ဒူတၢ်ဃီၤအမဲာ်ညါ, အဃိဒီး, လီၤန့ၢ်ပုၤအိၣ် ဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ, ဒီးမၤလိာ်ပုၤအိၣ်ဝဲလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ချၢ, ဒ်သိးအက တုတၢ်ဒူတၢ်ဃီၤလၢ အဘၣ်တၢ်ကျိအိၣ်လၢနး ဒီး မူဝဲတဒုန့ၣ်အဂီၤလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဖဲလံာ်စ့ၤတြီၤ ၄:၁၂ အတၢ်ကွဲးအသိး, တၢ်လာကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထါလၢအမ့ၢ် “နးတ ဘ့ၣ်” အဃိ ပမၤန့ၢ်သးအတၢ်ပူၤလီၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယွၤအကလုာ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်မူ, ဒီးမၤတၢ်သ့, ဒီးအန့ၣ်အံၤတၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ်နးတဘ့ၣ်လၢ အကန့ၣ်ခံ ခိလိာ်, ဒီးဆဲးဖျါတုၤအနီၤဖးပတၢ်မူဒီးပသး, ဒီးအတၢ်အဆၢဒီးတၢ်အကံၢ်, ဒီးမ့ၢ်တၢ်လၢအသ့ညါပသးအတၢ် ဆိကမိၣ်ဒီးအကူၣ်တၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.”

ဘၣ်ဆၣ်လံာ်စီၤဆ့အဆၢအဝဲအံၤ ပကဘၣ်ဖးအိၣ်လၢခံကတၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်ကတိၤဖိတဘီ လၢအမ့ၢ် “ဒီးအပူၤလီၤလၢ အကသံတၢ်, ဘျါက့ၤဝဲလီၤ.” တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ် ပုၤဘီထီၣ်က့ၤတၢ်ဘျီတၢ်ဘါဒီး တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်ဆူးကွံာ်အသးဝံၤ အလီၤခံန့ၣ်ယ ဖဲ AD 1517 အပူၤဝံၤ အလီၤခံ ပုၤပရံၣ်ကွၢ်စီၤသီ သ့ၣ်တဖၣ်ပူၤဖျဲးလၢ ပုၤဘီထီၣ်က့ၤတၢ်ဘျီတၢ်ဘါသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်မၤန့ၢ်က့ၤပရံၣ်ကွၢ်စီၤသီအလီၤ အလၢအတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, မၤအသးဒ် ပုၤလၢကသံတၢ်တက့ၤက့ၤဝဲ အတၢ်ပနီၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ် ပုၤဘီထီၣ်က့ၤတၢ်ဘျီတၢ်ဘါသ့ၣ်တဖၣ် အပျီၣ်အဘီၣ်အနီၤကစၢ်ဒ်လဲာ်အတၢ် စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်စ့ၤလီၤဆဲးလီၤဒီးလူၤပိာ်ထွဲအပဒိၣ်အခံဒီး ရုၤလိာ်မုာ်လိာ်အသးအဃိ, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်န့ၣ်စ့ၤလီၤ ဝဲဒီးဖဲ, တၢ်ဆၢကတီၢ် ခံယၤဖျိၣ်န့ၣ်, သၢယၤဖျိၣ်န့ၣ်အပူၤကွံာ်န့ၣ် ဘၣ်ဃးဒီးပရံၣ်ကွၢ် စီၤသီအလီၤအလၢ အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤအဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ကဒါက့ၤအဃိ, ပုၤဘီတၢ်ဖိသ့ၣ် တဖၣ်လၢ အမၤအိၣ်ထီၣ်တၢ်လဲ လိာ်သးဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ် ကထါသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်သး ပုၤနီၣ်အိၣ်တဆီဘၣ်တဆီန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အဒိအတံာ်, - လူၤသ့ၣ်ရဲၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢ ကီၢ်က့ၤမနံၣ်အပူၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်မၤန့ၢ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖျိၣ်အါမးလၢ ကီၢ်က့ၤမနံၣ်အစီၤပၤအအိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, ပထံၣ်ဘၣ် တၢ်ဒူတၢ်ဃီၤတဒု, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီးပဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် အဘီ အမ့ၢ်လၢ ပရံၣ်ကွၢ်စီၤသီအလီၤအလၢလၢ ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စံးပာ်တၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢလံာ်လီၣ်ဖျါ အဆၢဒိၣ် (၁၇)အပူၤ, ဘၣ်ဃးဒီး “ပိာ်မုာ်” အကတကအဂ့ၢ်န့ၣ်, ဘၣ်တၢ်ကျဲၣ်ကျိ ဃါဃုာ်အသးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပိာ်မုာ်တကအံၤကမ့ၢ်မတၢ်တကန့ၣ်လဲာ်. ဘၣ်ဃးဒီးပိာ်မုာ်အဝဲအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်လီၣ် ဖျါ ၁၇:၃-၆ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးလဲၤစိာ်ထီၣ်ယၤလၢသးန့ၣ် အပူၤဆူပုၤမုာ်ကနၢ, ဒီးယထံၣ်ပိာ်မုာ်တကဆုၣ်နီၤလၢ တၢ်ဒူတၢ်ဃီၤ ဂီၤဆူၣ်ကလံာ်တဒုအလီၤလၢအလၢပုၤဝဲဒီးတၢ်အမံၤတဖၣ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဒုၣ်ဒွဲၣ်ယွၤ, အိၣ်ဒီးအခိၣ်န့ၣ်ဖျၢၣ်, ဒီးအနၢဆဲးဆဲးဘီလီၤ.”

“ဒီးပိတ်မုန်နဲ့ ကူသီးဝဲလာတတ်လူးတကုတ်၊ ဒီးတတ်အဂီဆူဂ်ကလတ်၊ ဒီးကယာကယဲအသးဒီးထူဒီး တတ် မျှ၊ ဒီးတတ်မျှပလဲ၊ အိတ်ဒီးလီစီထူလာအစုပူလာ ပုဲဝဲဒီးတတ်သးဘတ်အာတဖတ်၊ ဒီးတတ်မာဘတ်အာဘတ်ဃးဒီး အတတ်မာမတ်မုန်ကမတ်ခွါလီ။”

“ဒီးအမံကွဲးအသးလာအမဲတ်တုတ်ခိတ်၊ တတ်ခူသုတ်၊ ဘာဘူလိတ်ဖးဒိတ်၊ ပုဲယဲသဲမုန်၊ ဒီးဟိတ်ခိတ် အတတ်သးဘတ်အာတဖတ်အဖိတ်လီ။”

“ဒီးယထံပ်ပိတ်အုတ်အိမူအသးလာပုဲစီဆုံဒီးပုဲလာအအုတ်အသးလာယုတ်ရှူးအဂုတ်အကျိတဖတ် အသွံင် လီ။ ဒီးယထံပ်အိ၊ ဒီးယကမာမတ်လာတတ်ကမာမတ်ဒိတ်မးလီ။”

ဘတ်ဃးဒီးပုဲပိတ်မုန်အဝဲအံတဂနန့် ကမာမတတဂနန့် ဒ်သီးပကသုတ်ညါဘတ်အိအဂီနန့် တတ်စံး ဆာနန့်အိတ်ဝဲလာ အဆာဖိ (ဖိ)နန့် ပထံပ်ဘတ်လီ။ မှာဝဲလီ။ ပုဲပိတ်မုန်အဝဲအံနန့် မှာဒိတ်ပုဲပိတ်မုန်တဂလာ အမးမးဖိတ် ကစာယွဲအပုဲစီဆုံသုတ်တဖတ်အံ နန့်မှာဒိတ်၊ ဝုဲဘာဘူလိတ်နန့်လီ။

ပုဲပိတ်မုန်တဂလာ အမးမးဖိတ်ကစာယွဲအပုဲစီဆုံတဖတ်နန့် မှာဒိတ်မတတဂလဲတ်. အဆိကတတ် အဝဲဆုတ်နီဝဲလာ တတ်ခူတတ်ဃိဂီဆူဂ်ကလတ်တဒအံအဂုတ်နန့်ပကယုသုတ်ညါဘတ်အိတကုတ်.

“ဒီးယထံပ်ပိတ်မုန်တဂဆုတ်နီလာ တတ်ခူတတ်ဃိဂီဆူဂ်ကလတ်တဒအလီလာ အလာပုဲဝဲဒီးတတ်အမံ တဖတ်ဘတ်ဃးဒီးတတ်ဒုတ်ဒွဲင်ယွဲအိတ်ဒီးအခိတ်နွဲဖျာတ်၊ ဒီးအနာဆံဆဲတ်ဘိလီ။”

မှာဝဲလီ။ တတ်လာတတ်ခူတတ်ဃိတဒအံနန့်ဘတ်တတ်ပာဖျါအိလာ တတ်ခူတတ်ဃိဂီဆူဂ်ကလတ်တဒလာ တတ်ပနိတ်တမံလာ ပထံပ်ဘတ်လီ။ တတ်လာ တတ် “ဂီဆူဂ်ကလတ်” အံနန့် မှာတတ်ပနိတ်မတတမံလဲတ်. တတ်စံး ဆာနန့် ပကထံပ်ဘတ်ဖဲ, လံင်ဝဲယဂျါယာ ဘး၁၈ နန့်လီ။

“သုတ်ဒီးဘးမုတ်ဒီးတတ်ဂီကယိတ်အသီးဘတ်ဆတ်ဒီး, ကဝါထိတ်ဝဲဒ်မုန်ဖိအသီးလီ။ မှာဂီဒ်တတ်ဂီဆူဂ် ကလတ်အသီးဘတ်ဆတ်ဒီး, ကမးသးဒ်သိ အဆူဂ်အသီးလီ။”

မှာဝဲလီ။ တတ်လာတတ်အဂီအံနန့် မှာတတ်ဒီးဘးအတတ်ပနိတ်လီ။ လာတတ်နန့်အယိ, တတ်လာ “တတ်ခူတတ် ဃိ” အံနန့်အခိပညီမှာဒိတ်, ဘိမှာတဘွတ်ဒီး တတ်အဂီအံအခိပညီမှာတတ်ဒီးဘးအယိ, ပကစံးသုလာ “တတ်ဒီးဘး အဘိအမုတ်” နန့်လီ။ တတ်အဝဲအံမှာဒိတ် ပရံင်ကွံင်စီသီအလီအလာ, ပုဲဂုတ်လိတ်ခရံင်အတတ်ရဲတ်လီကျဲလီလာ တတ်ကုတ်ထိတ်ဖးလီပတ်စာ “အတတ်ဒီးဘးပိတ်ခွါ” နန့်လီ။ (၂သုးစးလနံ ၂:၃-၄)

တတ်ကတိတဘိလာအမှာ, “လာအလာပုဲဝဲဒီးတတ်အမံတဖတ်ဘတ်ဃးဒီးတတ်ဒုတ်ဒွဲင်ယွဲ,” အံနန့်မှာဒိတ် ဖဲ, လံင်ဒါနဲးယုလး ၇:၂၅ အတတ်ကွဲးအံနန့်လီ။

“ဒီးကကတိတဘိကတိထီဒါတတ်ထီကတတ်တဂ,”

မှာဝဲလီ။ တတ်လာတတ်ဒုတ်ဒွဲင်သုတ်တဖတ်အံနန့်မှာဒိတ်လာ ပရံင်ကွံင်စီသီအလီအလာအတတ်ဒိတ်စိဒိတ်ကမီ လာဘတ်တတ်သူအိသုတ်တဖတ်နန့်လီ။

လာတတ်နန့်အယိ, တတ်လာတတ်ခူတတ်ဃိအဝဲအံမှာဒိတ် ပုဲရဲမုတ်ဖိအဘိအမုတ်လာအိတ်ဒီးတတ်စိတတ်ကမီနန့် ဒီး ဘတ်တတ်သူအိလာ ပရံင်ကွံင်စီသီအဂုတ်အံနန့်, တတ်ဒုတ်ဒွဲင်ယွဲအိတ်ဒီးအခိတ်နွဲဖျာတ်, ဒီးအနာဆံဆဲတ်ဘိအဂုတ် အံနန့် မးကံမကျဲတတ်နန့်ပထံပ်ဘတ်လီ။

ပုဲပိတ်မုန်အဝဲအံကမာမတတဂလဲတ်.

လာလံာ်စီဆုံအတော်ဟ်ဖျါတခီ၊ တော်လာပိာ်မုာ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လာ လံာ်စီဆုံအပူၤန့ၣ် ပှၤပိာ်မုာ်အိၣ်ခံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျါနီၣ်နီၣ်တခီန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဟ်ဖျါအီၤလာ ၂ကရံၣ် သူး ၁၁:၂ လာအမ့ၢ် “မုာ်ကနီၤစီဆုံလာ ခရံၣ်အမဲာ်ညါလီၤ” န့ၣ်ဒီး လာလံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၇:၁လာအမ့ၢ် ပိာ်မုာ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်အိၣ်ဖျါတဖုန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါအဝဲအံၤ ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤ, ဆီၣ်ထွဲစၢၤတၢ်လာ တၢ်ဒုတၢ်ဃီၤဂီၤဆူၣ်ကလၢာ်တဒု, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီဒီးပိာ်မုာ် အဝဲအံၤဆုၣ်နီၤလာ အဝဲသ့ၣ်အဖီခိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် “ပှၤရိမုၤကၣ်သိၣ်လုးအတၢ်အိၣ်ဖျါ” လာဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အီၤလာ ပရံၣ် ကွံာ်စီၤသီအလီၢ်အလာအတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလာ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤအပိန့ၣ်လီၤ. တၢ်အမံၤလာအမ့ၢ် “ပှၤရိမုၤ” ဖိအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အဆိကတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တမ့ၢ်ဘၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျါ န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်အခိၣ်အံၤန့ၣ် တမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်န့ၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအလီၢ်အလာ အတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤအတၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးပှၤပိာ်မုာ်အဝဲအံၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပှၤရိမုၤကၣ်သိၣ်လုး အတၢ်အိၣ်ဖျါအဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ် ကွဲးအသးအီၤဒ်လဲၣ်န့ၣ် ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤတက့ၢ်. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၇:၄** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးပိာ်မုာ်န့ၣ် ကူသိးဝဲလာ တၢ်လုးတက့ၢ်, ဒီးတၢ်အဂီၤဆူၣ်ကလၢာ်, ဒီးကယၢကယဲအသးဒီးထူးဒီး တၢ်မုၢ်, ဒီးတၢ်မုၢ်ပလဲ, အိၣ်ဒီးလီၤစီထူလာအစုပူၤလာပှၤဝဲဒီးတၢ်သးဘၣ်အာတဖၣ်, ဒီးတၢ်မၤဘၣ်အာဘၣ်ဃးဒီး အတၢ်မၤကမၣ်မုာ်ကမၣ်ခွါလီၤ.”

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် “တၢ်ကူတၢ်သိးလာအိၣ်ဒီးတၢ်လုးတက့ၢ်, ဒီးတၢ်အဂီၤဆူၣ်ကလၢာ်” အံၤန့ၣ်မ့ၢ် ဒၣ်တၢ်ဒဲးဘးပိာ်ခွါအတၢ်ဟတၢ်ပြးလာအမၤအသးဒ်စီၤလိၣ်စီၤပၤလာတၢ်အိၣ်ဖျါတဖုအံၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အလွဲာ် ခံမံၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါသရၣ်ဒီးပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီကူသိးတၢ်လာ, တၢ်ကအိၣ်ဖျါလာပမဲာ်ညါအတၢ်ထံၣ်အဂီၢ် လီၤ.

အိၣ်ဒီးလီၤစီထူလာအစုပူၤ-

တၢ်အဝဲအံၤပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဝံယရှါယၤ ၅၂:၁၁ အတၢ်ကွဲးအသိး, မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၤအတၢ်ဘၣ်ထွဲ အတၢ်သိၣ်လိသီလိအလီၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ကဆိုထီၣ်တက့ၢ်, ပှၤလာအစိာ်ယွၤအယၢအယီၢ် (VESSEIS) သ့ၣ်ဧၤ.”

တၢ်လာ (VESSEIS) လီၤခိအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် ကစၢ်ယုၤအကလုာ်အကထါ အတၢ်သိၣ်တၢ်သီသ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လာလီၤစီထူအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်လံာ်စီဆုံန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လီၤစီထူအဝဲအံၤပှၤဝဲဒီး တၢ်သးဘၣ် အာတဖၣ်, ဒီးတၢ်မၤဘၣ်အာဘၣ်ဃးဒီး အတၢ်မၤကမၣ်မုာ် ကမၣ်ခွါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ် ဒၣ်ပှၤပိာ်မုာ်တကအံၤ အတၢ်သိၣ်တၢ်သီလာ အကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်ခဲလာ်အဂီၢ်န့ၣ်ဒီးမၤအသးဒ်သိးဘၣ်တၢ် ဟ်ဖျါအီၤလာ လံာ်စီဆုံအပူၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

အဝဲစံးဝဲလာ အိၣ်ဝဲဒၣ်လာ လံာ်စီဆုံအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဒိအတၢ်, - “လံာ်လိာ်ဖျါ ၁၂:၁၀, ဒီးယနၢ်ဟူတၢ်ကလုာ်သိၣ်ဖးဒိၣ်လာမူခိၣ်စံးဝဲဒၣ်, ခဲကနံၣ်အံၤ တၢ်အုၣ်ကုၤနီၣ်ကုၤ, ဒီးတၢ်အစိအကမိၤ, ဒီးပကစၢ်အဘီအမုၢ်, ဒီးခရံၣ်အတၢ်ဟတၢ်ပြးကဲထီၣ်လံာ်လိာ်.

ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆံၣ်အဆၢအဝဲအံၤန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စံးဝဲလၢ, တၢ်လာဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအံၤအဖိခိၣ်န့ၣ် ကစၢ်ယွၤဒီးကစၢ်ခရံၣ်အဘီအမုၢ်ကအိၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် စံးကမၣ်ဝဲန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လိာ်. (တချုးလၢ ကစၢ်ခရံၣ်တချုးဟဲဒံးဘၣ်အခါန့ၣ်လိာ်.)

ဒီးလၢ **လံာ်လိာ်ဖျါ ၁၇:၅** န့ၣ် ဟံၣ်ဖျါဝဲဒံးအံၤလိာ်.

“ဒီးအမံၤကွဲးအသးလၢ အမဲာ်တူၢ်ခိၣ်, တၢ်ဂူသ့ၣ်, ဘၢဘူလိာ်ဖးဒိၣ်, ပုၤဃဲသဲမုၢ်, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်သးဘၣ်အာတဖၣ်အမိၤလိာ်.”

မ့ၢ်ဝဲလိာ်. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤတကဲထီၣ်ဘၣ်အသးလၢ ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျါနီၣ်နီၣ်အဃိန့ၣ်ဘၣ်. ကဲထီၣ်ဒၣ်အသးလၢ ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အပရံၣ်ကွဲးစီသီအတၢ်အိၣ်ဖျါအဃိတၢ်လၢ ပုၤရိမ့ၤကၣ်သိၣ်လုးအတၢ်အိၣ်ဖျါအံၤန့ၣ်မ့ၢ်မတၤ, မတၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအီၤလၢ, “တၢ်အာအတၢ်ဂူသ့ၣ်” န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လိာ်. တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢအမ့ၢ် ဘၢဘူလိာ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် ဘၢဘူလိာ်အတၢ်ထီၣ်တဖျါလၢဘၣ်တၢ်ဒိလိာ်အီၤလၢ မူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အပဲတြီန့ၣ်လိာ်. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အဝဲအံၤကဲထီၣ်အသးလၢ တၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်မၤသဘံၣ်ဘၣ်အသးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လိာ်. ဒ်န့ၣ်အသး ပုၤရိမ့ၤကၣ်သိၣ်လုးအတၢ်အိၣ်ဖျါစ့ၢ်ကီး, မၤသဘံၣ်ဘၣ်လံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး မၤအိၣ်ထီၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအသီလၢ အတၢ်အိၣ်လၢ လံာ်စီဆံၣ်အပူၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လိာ်. ပမ့ၢ်ဟ့ၣ်တၢ်အဒိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, သးစီဆံၣ်, လရၣ်, တၢ်လိာ်သၢတီၤတတီၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စီတၢ်ဆံၣ်, ဘၢထုကဖၣ်တၢ်ဆူ နီၣ်မၤရံၣ်အအိၣ် သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လိာ်. လၢခဲကတၢ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢ, ပုၤပိာ်မုၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, “ပုၤဃဲသဲမုၢ်, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်သးဘၣ်အာတဖၣ်အမိၤ” န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လိာ်. မ့ၢ်ဝဲလိာ်. တၢ်လာပုၤရိမ့ၤကၣ်သိၣ်လုးအတၢ်အိၣ်ဖျါအဝဲအံၤ, ပုၤသ့ၣ်ညါအီၤလၢ “မိၢ်အတၢ်အိၣ်ဖျါ” န့ၣ် အါတက့ၢ်လိာ်.

တၢ်အမံၤလၢ ပုၤဃဲသဲမုၢ်အံၤန့ၣ် အခိပညိကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢ အမ့ၢ်ပုၤဃဲသဲမုၢ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤတဖၣ်လၢ အကဘၣ်ခိးကွၢ်လၢသီဖိအတၢ်တုတၢ်ဖျါ (လံာ်လိာ်ဖျါ ၁၉:၆) အမူးအလီၢ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ရူလိာ်မုၢ်လိာ်အသးဒီးဟီၣ်ခိၣ် (လံာ်ယၤကိာ် ၄:၄) ဒီးမၤဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်မၤဒီးရူလိာ်သးဒီးဟီၣ်ခိၣ်အပဒိၣ်ဒီးကိးလိာ်အသးလၢ “ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျါ” ဒီးအဝဲသ့ၣ်တအိၣ်ဒီးတၢ်သးတီလၢနီၣ်သးအတၢ်ဘၣ်ထွဲန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လိာ်.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ ပမ့ၢ်ကွၢ်လၢလၢလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ထံၣ်တခါန့ၣ်, တၢ်လာပုၤရိမ့ၤကၣ်သိၣ်လုးအတၢ်အိၣ်ဖျါအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, “ပုၤဃဲသဲမုၢ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်သးဘၣ်အာတဖၣ်အမိၤ” န့ၣ်လိာ်. မ့ၢ်ဝဲလိာ်. ပုၤပိာ်မုၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်နီၣ်သးတကပၤဃဲသဲမုၢ်တကးန့ၣ်ဘၣ်, အဝဲအအိၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးနီၣ်သးတကပၤအတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢအမ့ၢ်ဃဲသဲမုၢ်အဖိမုၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လိာ်.

တၢ်လာအဖိမုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကမ့ၢ်မတၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လဲၣ်.

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါလၢ အရူလိာ်အသးဒီး ဟီၣ်ခိၣ်ဒ်သိးလိာ်အသးဒီးအမိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လိာ်.

ပုသွန်တဖန်ကမ္ဘာ့ မတေသ့တဖန်နဲ့လဲနဲ့. ပကထံဘဲဘဲ လံာ်လီၵ်ဖျါ ၁၃း၁၁ န့ၵ်လီၵ်.

“ဒီးယထံၵ်တၢ်ဒုတၢ်ဃီၤအဂၤတဒု, ဟဲထီၵ်လၢဟီၵ်ခိၵ်လၢ, ဒီးအိၵ်ဝဲဒီး အနၢၤခံၵ်, ဒ်သိဖိအသိး, ဒီး ကတိၤတၢ်ဒ်ပယိၤအသိးန့ၵ်လီၵ်.”

လံာ်စီဆံၵ်အဆၢဖိအံၤ စံးဘဲၵ်ပုၤလၢ, တၢ်အိၵ်ဖျါအဂၤတဖုဒီး အပဒိၵ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အဘီအမုၢ် ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ဒုတၢ်ဃီၤလၢအမုၢ် (THE EPISCOPAL CHURCH) အံၤန့ၵ် ကဘဲၵ်တၢ်ဒုးကဲထီၵ်အီၤဖဲ AD 1531 အပုၤလၢစီၤပဟ့ၵ်န့ၵ် VIII ပတၢ်အခါန့ၵ်, တၢ်မၤကတီၢ်ကွံာ် တၢ်မၤစၢၤလၢပရံၵ်ကွံာ်စီၤသီလၢ အအိၵ်လၢ, ကီၢ်အဲကလံာ်ဒီးကီၢ်အဲၵ်ယၵ်လၵ်အတၢ်အိၵ်ဖျါသ့ၵ်တဖန်အဂ့ၢ်န့ၵ်လီၵ်.

ဘဲၵ်ဃးဒီးတၢ်ပနီၵ်အံၤန့ၵ် ပကချုသ့ၵ်ညါဘဲၵ်အီၤတက့ၢ်.

တၢ်အနၢၤခံၵ် -

တၢ်အနၢၤခံၵ်အံၤန့ၵ် မ့ၢ်ဒဲၵ်ဖဲ (၁၅၃၇) အနံၵ်အပုၤတၢ်အိၵ်ဖျါခံၵ်လၢ ဘဲၵ်တၢ်သ့ၵ်ထီၵ်အီၤဒီး, အိၵ်ဒီး တၢ်ရဲလိာ်မုာ်လိာ်အံၤန့ၵ် မ့ၢ်ဒဲၵ်ကီၢ်အဲကလံာ်ဒီးကီၢ်အဲၵ်ယၵ်လၵ်အတၢ်အိၵ်ဖျါခံၵ်န့ၵ်လီၵ်.

ဒ်သိဖိအသိး -

တၢ်အဝဲအံၤ တမၤအသးဒ်သိး ပရံၵ်ကွံာ်စီၤသီအတၢ်ပတၢ်ပြးလၢအမုၢ်, လၢအအဲၵ်ဒီးအ့ၵ်လိာ်အသးဒီး ပုၤဂၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကီၢ်လၢအမၤဆူၵ်မၤဆိးတၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တမ့ၢ်ဒ်သိးတၢ်ဒုတၢ်ဃီၤန့ၵ်အဂ့ၢ်လီၵ်.

ကတိၤတၢ်ဒ်ပယိၤအသိး -

တၢ်လၢတၢ်ပနီၵ်ဘဲၵ်ဃးဒီးပယိၤန့ၵ်မ့ၢ်ဒဲၵ်တၢ်ပတၢ်ပြးလၢအဘၵ်ထွဲဒီး ထံဖိကီၢ်ဖိ, ခူဖိဝုာ်ဖိအဂ့ၢ်န့ၵ် ပထံၵ်ဘဲၵ်တၢ်လံာ်လၢ လံာ်လီၵ်ဖျါ အဆၢဒိၵ် (၁၂)န့ၵ်ဝံၤလံာ်လီၵ်. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဲၵ် ပဒိၵ်ပပုၤအပုၤအခိၵ်တဖန်, ဒ်ပစံး တၢ်အသိး, ကီၢ်အဲကလံာ်အစီၤပလၢ မၤတၢ်ဃုတၢ်ဖိးဒီး တၢ်အိၵ်ဖျါဒီးကဲထီၵ်ပုၤဃါဃုာ်လိာ် အသးဒီး ပုၤစူးဖျါတၢ် အခိၵ်ဒီးပုၤလၢအကတိၤန့ၵ်ခဲးတၢ်လၢပုၤဂၤအဂီၢ်န့ၵ်လီၵ်.

လၢတၢ်န့ၵ်အဃိ ပထံၵ်ဘဲၵ်လၢ ကီၢ်အဲကလံာ်အနီၢ်ပမုာ်တဂၤအံၤန့ၵ် ကတိၤတၢ်ဆူကီၢ်အဲကလံာ်ဒီး ကီၢ်အဲၵ်ယၵ်လၵ်အပုၤထံဖိကီၢ်ဖိသ့ၵ်တဖန်အအိၵ်န့ၵ်, ကတိၤဝဲလၢ (EPISCOPAL CHURCH) အတၢ်အိၵ်ဖျါ အဆၢဒီးတဂၤအသိးဒီး ကတိၤဆၢဂုၤဆၢဝါတၢ်ဘဲၵ်ဃးဒီးခရံၵ် အိၵ်ဖျါဆၢက့ၤအလီၢ်အမုၢ်နံၤအဂ့ၢ်န့ၵ်လီၵ်.

ဖဲ ၁၅၁၇ နံၵ်အပုၤန့ၵ်, တၢ်လဲလိာ်ဒီးတၢ်ဘီထီၵ်က့ၤတၢ်သ့ၵ်တဖန်အိၵ်ထီၵ်ဝဲလၢ, ပုၤလဲလိာ်ဒီးပုၤဘီ ထီၵ်က့ၤတၢ်သ့ၵ်တဖန်လၢအမုၢ်, မၢ်တ့ၵ်လူသၢာ်, ဂျိၵ်ဝဲးစလ့ၵ်, ကနီး, ဂျိၵ်ကဲၵ်ဘ့ၤ, ရဲးလ့ၵ်, ဝံကလံ သ့ၵ်တဖန် န့ၵ်လီၵ်.

ပုၤသ့ၵ်တဖန်န့ၵ် ထံၵ်န့ၵ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအကလုာ်အကထါဒီး ဒုးန့ၵ်ဖျါထီၵ်တၢ်ဘဲၵ်ဃးဒီး, တၢ်လၢ ပုၤရီမုၢ်ကဲၵ်သိၵ်လုးအတၢ်အိၵ်ဖျါအံၤန့ၵ်မ့ၢ်ဒဲၵ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၵ်အဂ့ၢ်န့ၵ် မ့ၢ်ဝဲတီဝဲလီၤန့ၵ် စံးဝဲဒ်သိးတၢ်စံၵ်ညါန့ၵ်လီၵ်.

ဘဲၵ်ဆဲၵ် တၢ်ဆၢကတီၢ်သ့ၵ်တဖန်ပုၤကွံာ်ဝံၤအလီၢ်ခံတၢ်လဲလိာ်ဘီက့ၤဝံၤအနံၵ်ခံကယၤ, သၢကယၤ အပုၤန့ၵ်, ပုၤလဲလိာ်ဘီက့ၤတၢ်တဖန်သံဝံၤဒီးအပျီၢ်အဘီၵ်သ့ၵ်တဖန်အစီၤန့ၵ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢအဝဲသ့ၵ်တဖန် ထံၵ်န့ၵ်လံာ်တၢ်သ့ၵ်တဖန်ဘဲၵ်တၢ်သးပုၤနီၵ်အီၤဒီး, က့ၤက့ၤကဒါက့ၤဆူ မိၢ်အတၢ်အိၵ်ဖျါအလုအလံာ်န့ၵ် ပထံၵ် ဘဲၵ်လီၵ်. ပုၤသ့ၵ်တဖန်န့ၵ် ဃုက့ၤကဒါက့ၤဟီၵ်ခိၵ်အတၢ်ဘၵ်ထွဲဒီး, တၢ်အလီၢ်အလၢလၢအမုၢ်တၢ်ရဲလိာ်မုာ်လိာ်

အသးဒီးကီသ့တဖၣ်အပဒိၣ်န့ၣ် ပထံၣ် ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မၤအိၣ်ကတီၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါ ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤဒီးတၢ်ထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, လံာ်စီဆ့အတၢ်စံးပာ်တၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဝံယဂျါယၤ ၄၁** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်လၢမ့ၢ်တနံၤန့ၣ် ပိာ်မုၢ်နွံဂၤကဟံးဃာ်ပိာ်ခွါတဂၤဒီးစံးဝဲ, ပကအိၣ်ပကိၣ်ဒၣ်ပဝဲ, ဒီးပကကူသီး ပတၢ်ကူတၢ်သီးဒၣ်ပဝဲလီၤ. ထဲဒုးယုာ်ပုၤလၢနမံၤတက့ၢ်. မၤပူၤမၤဖျဲးတၢ်ဒုၣ်ဒွဲၣ်ပုၤတက့ၢ်.”

လံာ်စီဆ့တဆၢအံၤအခိပညီကမ့ၢ်တၢ်ဒဲလဲၣ်.

ကမ့ၢ်ဒၣ်ဒဲသီး တၢ်ကွဲးအသီးန့ၣ်ဧါ.

မ့ၢ်ဒဲန့ၣ်ဒီး ပုၤပိာ်ခွါကိးဂၤဒဲးကဘၣ်ဟံးန့ၢ်အမါနွံဂၤအဆၢကတီၢ်န့ၢ် ကဟဲဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဆိကမိၣ် တမံၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကွဲးအသးအဝဲအံၤ ပတဘၣ်ဟံးန့ၢ်အခိပညီဒဲတၢ်ကွဲးအသးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ပနီၣ်အတၢ်ကွဲးလၢဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စံးပာ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢပုၤပိာ်မုၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဖုသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ဒဲသီးပုၤပိာ်မုၢ်အိၣ်ထဲတဂၤအသီးတၢ်အိၣ် ဖျိၣ်စ့ၢ်ကီးအိၣ်ဒၣ်ထဲတဖုန့ၣ်အဃိ, တၢ်အဝဲအံၤထီၣ်သဒါလိာ်အသးဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်နီၢ်နီၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆ့အတၢ်ပာ်ဖျါလၢအမ့ၢ် ပိာ်မုၢ်နွံဂၤအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, လၢတၢ်သးခုကစီၣ်အဆၢကတီၢ်နွံကတီၢ်အပူၤ တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အနီၢ်ကံၢ်ခဲလၢာ်ခဲဆ့ လၢကအိၣ်ထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. (ဘၣ်ဃး ဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်နွံကတီၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ခိးကွၢ်လၢဘၣ်လၢတၢ်မၤလိအနီၢ်ကံၢ် (၄၅) န့ၣ်တက့ၢ်.)

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤပိာ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ဟံးန့ၢ်ဃာ်ပိာ်ခွါတဂၤအံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပုၤပိာ်ခွါအဝဲအံၤ န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် ကစၢ်ယုာ်ဂ့ၢ်ခရံၣ်ဒီး ပုၤပိာ်မုၢ်တဖၣ်, ဒဲပစံးတၢ်အသီး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ကယုာ်ဝဲလၢအမံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ကကိးလီၤအသးလၢ ပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ် လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကမၤဝဲဒဲလဲၣ်န့ၣ် ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤလၢ တၢ်ပနီၣ်အတၢ်ပာ်ဖျါန့ၣ်တက့ၢ်.

ပကအိၣ်ပကိၣ်ဒၣ်ပဝဲ, -

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အကိၣ်, ဒဲပစံးတၢ်အသီး, တၢ်သိၣ်တၢ်သီသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် တမ့ၢ်လၢ ကစၢ် ခရံၣ်အဃိ, ဒဲပစံးတၢ်အသီး, တမ့ၢ်လၢ သးစီဆ့အကလုာ်အကထီၣ်န့ၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီ အတၢ်အိၣ်တၢ်အီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအကလုာ်အကထီၣ်န့ၣ် တချူ သ့ၣ်ညါဝဲဘၣ်ဒီးချူသ့ၣ်ညါဒၣ်တၢ်ထဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအိၣ်ဒီးတၢ်အထူသန့သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သီ လၢအကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်သိၣ်က့ၤသီအီၤလၢအနံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အနံၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပကကူသီးပတၢ်ကူတၢ်သီးဒၣ်ပဝဲ -

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, တယူးယီၣ်ပာ်ကဲဘၣ် ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်တီၤတၢ်လီၤအဆ့န့ၣ်ဘၣ်. (လံာ်ဝံယဂျါယၤ ၆၁:၁၀)

ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်အဲၣ်ဒၣ်အတၢ်တီၤတၢ်လီၤလၢအဝဲသ့ၣ်မၤဒၣ်ဝဲအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

“လံာ်ဝံယဂျါယၤ ၆၄:၆, ပဝဲဒၣ်ခဲလၢာ်အံၤပမၤပသးဒဲတၢ်တကဆီဘၣ်အသီးန့ၣ်လီၤ. ဒီးပတၢ်တီၤတၢ် လီၤခဲလၢာ်န့ၣ် မၤအသးဒဲတၢ်အကူအသီးဘၣ်အာအသီးန့ၣ်လီၤ. ဒီးပလီၤညးပဝဲဒၣ်ခဲလၢာ်ဒဲသ့ၣ်လၢအူအသီး န့ၣ်, ဒီးပတၢ်ဒဲးဘးကစီၣ်ထီၣ်ကွံာ်ပုၤဒဲကလံာ်အူကွံာ်တၢ်အသီးန့ၣ်လီၤ.”

တၢ်လၢတၢ်တီတၢ်လီၤ (ဘူၣ်တၢ်အတၢ်ဂ့ၤတၢ်ဝါ) အံၤန့ၣ် ကမ့ၢ်တၢ်ဒဲးလဲၣ်. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကိး တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံၤအတၢ်မၤဒီး, တၢ်ရဲၤလိာ်မၤသကိးတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အမ့ၢ်အိးထီၣ်တၢ်မၤလိအကူၤ, တၢ်ဆါဟံၣ်, ပုၤဖိၣ်ဃဲအဟံၣ်ဒီးနီၤလ့ၣ်ကိးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်မၤဝဲလၢ အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲဒီးမ့ၢ် တၢ်မၤလၢအဂ့ၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဘၣ်ဆၣ်, လၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဃိ ပတၢ်ဒဲးဘးသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်တမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကကျၢ်ဘၢကွံၣ်ပတၢ်ဒဲးဘးအကီၢ်န့ၣ်အစိအကမီၤတအိၣ်န့ၣ်ပဘၣ်သ့ၣ်ညါလီၤ. ပုၤခရံၣ်ဖိတက အကီၢ်န့ၣ်, တၢ်လၢတၢ်တီတၢ်လီၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ထဲလၢကစၢ်ခရံၣ်အသ့ၣ်တမံၤထဲဇိၤန့ၣ်လၢပုၤဝဲဒီး, တၢ်အဂၤန့ၣ် အဂ့ၢ်တအိၣ်လၢဘၣ်. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဃုတၢ်ဆူၣ်ဆူၣ်လၢကကူၤသိးဒၣ်အတၢ်တီတၢ်လီၤ အဆုၤလၢ အတၢ်ဒၣ်ဝဲန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ တၢ်လၢပိာ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်
ပရိၣ်တဲးစတုအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ပုၤရိမုၤကၢၣ်သိၣ်လုး
အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအီၤလၢ တၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.**

အခဲအံၤပကလဲၤကဒီးဆူ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်နီၢ်နီၢ်တဖုလၢဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအီၤလၢ, လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၄၄ အပူၤန့ၣ် တက့ၢ်.

“ပုၤတဖၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်ပုၤလၢ အတဘၣ်အဘၣ်ဒီး ပိာ်မုၢ်ပိာ်မၤဘၣ်, အဂ့ၢ်ဒဲးအံၤ, မ့ၢ်မုၢ်ကနီၤလီၤ. ပုၤတဖၣ် န့ၣ် မ့ၢ်ပုၤလၢ အပိာ်သိဖိအခံ, ဖဲအဆုၤအီၤတပုၤလၢလၢလီၤ. ပုၤတဖၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်ပုၤလၢ တၢ်ပုၤက့ၤအီၤလၢ ပုၤကညီ အကျါ, ဒီးမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်အဆိလၢယွၤဒီးသိဖိအကီၢ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆံၣ်အဆၢအဝဲအံၤ, လၢတၢ်မၤလိ (၁၈)အပူၤန့ၣ် ပသ့ၣ်ညါတ့ၢ်လံအဃိ, တၢ်ကွဲး သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် တၢ်ပနီၣ်အတၢ်ကွဲးန့ၣ်, ပသ့ၣ်ညါဝံၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

အခဲအံၤပကချုသ့ၣ်ညါအီၤအခိပညီထံထံဆးဆးန့ၣ်တက့ၢ်. ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆံၣ်အဆၢအဝဲအံၤ, အတၢ် ကွဲးလၢအမ့ၢ်, “ပုၤတဖၣ်န့ၣ်” မ့ၢ်ဒၣ် ပုၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိနီၢ်နီၢ်လၢအနီၢ်ကံၢ်အိၣ် (၁၄၄၀၀၀)သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကချု သ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤအံၤန့ၣ်တက့ၢ်.

ပုၤလၢအတဘၣ်အဘၣ်ဒီးပိာ်မုၢ်ပိာ်မၤ -

ပုၤတဖၣ်အံၤန့ၣ် ဖဲအဃုသ့ၣ်ညါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါအခါန့ၣ် တမၤဃါဃုာ်အသးဒီး ပိာ်မုၢ် တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖုလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ အကမၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်ဘၣ်.

အဂ့ၢ်ဒဲးအံၤ, မ့ၢ်မုၢ်ကနီၤလီၤ,-

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် စီဆံၣ်ဝဲလၢ ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးအတၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ပာ်သးအပူၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ် တဖၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဒိကနၣ်တၢ်, တၢ်စ့ၢ်တၢ်နၣ်ဒီး တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံၤလၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအဃိလီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်နီၢ်နီၢ်အက့ၢ်အဂီၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ကဒီးဖဲ, လံာ်လီၣ်ဖျါ ၂၀၄ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယထံၣ်လီၢ်ပစိာ်တဖၣ်, ဒီးပုၤဆုၣ်နီၤလၢအဖိခိၣ်, ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်အီၤလၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်, ဒီးပုၤလၢအတဘါ ဘၣ် တၢ်ဒူတၢ်ဃါ ဒီးအတၢ်ဂီၤ, ဒီးတဒီးဘၣ်အတၢ်ပနီၣ်လၢအမဲာ်တူၢ်ခိၣ်ဒီးလၢအစုလီၤဘၣ်, ဒီးအုၣ်အသးလၢ ယုၣ်ဂူး, ဒီးယွၤအကလုာ်အကထါအဂ့ၢ်အကျါသတးဒီး, ဒီးတၢ်ကျိကွံၣ်အကိာ်တဖၣ် န့ၣ်ယထံၣ်ဘၣ်အသး တ ဖၣ်လီၤ. ဒီးမူဝဲဒီးဟဘၣ်တၢ်ဒီးခရံၣ်အနံၣ်တကထိလီၤ.”

လံာ်စီဆုံအတၢ်ပာ်ဖျါတၢ်လာအမ့ၢ်, တၢ်နီၣ်ဒိပနီၣ်တၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ် တၢ်ဒ်လဲၣ်. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ပနီၣ် တမံၤလာ ဒုးနဲၣ်ဖျါတၢ်လာ အမ့ၢ်မတၤမတၤတဂၤန့ၣ် အဂ့ၢ်လီၤ.

လာတၢ်န့ၣ်အဃိ ပှၤတဂၤလာအမ့ၢ် တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်နီၣ်နီၣ်တဂၤအံၤန့ၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဒူတၢ်ဃိၤဒီးအတၢ်ဂီၤ န့ၣ်, တဒီးဘၣ်တၢ်ပနီၣ်လာ အမဲၣ်တူၢ်ခိၣ်ဒီးလၢအစုလီၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လာတၢ်ဒူတၢ်ဃိၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤလာ, ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအလီၢ်အလၢအတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤ ဒီးပှၤရဲၤမ့ၢ်ကၣ်သိၣ်လုးအတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်ဒူတၢ်ဃိၤဒီးအတၢ်ဂီၤအံၤန့ၣ် အခိပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

တချးလၢပလဲၤဆူ တၢ်အခိပညီန့ၣ် တၢ်ပနီၣ်လာဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အိၤ အလီၢ်ဒီး အခိပညီန့ၣ် ပကချုသ့ၣ်ညါ ဘၣ်အိၤတက့ၢ်.

လာအမဲၣ်တူၢ်ခိၣ် -

တၢ်ပနီၣ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးတၢ်သိၣ်လိနဲၣ်လိလၢ အအိၣ်ဒီး တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်တူၢ်လိာ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်လီၤ.

လာအစုလီၤ -

တၢ်ပနီၣ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလာတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤအဝဲအံၤအဂီၢ်, တၢ်မၤစၢၤဒီး တၢ်မၤဘူၣ်ဘၣ်ဃးဒီးကျိၣ်ဇိၤစ့ဇိၤအတၢ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ဖိလၢအဃုသ့ၣ်ညါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ

သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်, အဝဲသ့ၣ်မၤအိၣ်ကတီၢ်

အတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်ဒီး ကျိၣ်စ့အတၢ်မၤဘူၣ်ဆူ

တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်လၢ အအိၣ်ဒီး တၢ်ကမၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လာတၢ်ဒူတၢ်ဃိၤအတၢ်ဂီၤန့ၣ် အခိပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၃း၁၅** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤ အီၤဒ်သိးအကဟ့ၣ်လီၤတၢ်ဒူတၢ်ဃိၤအဂီၢ်န့ၣ်လၢအသးသမူ ဒ်သိးတၢ်ဒူတၢ်ဃိၤအဂီၢ် န့ၣ် ကကတီၢ်တၢ်စ့ၢ်ကီး, ဒီး မၤဒ်သိးတၢ်ကမၤသံပှၤလၢ အတဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်တၢ်ဒူတၢ်ဃိၤအဂီၢ်ဘၣ်ခဲလၢာ် လီၤ.”

တၢ်လာ “တၢ်ဒူတၢ်ဃိၤ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီဒီးအတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်လၢအမ့ၢ်, ပှၤရဲၤမ့ၢ်ကၣ်သိၣ်လုး န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီး “အဂီၤ” န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.

ဒ်သိးပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအလီၢ်အလၢအတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤအိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘ့ၣ်ညါအသိး, ပှၤပရိၣ်တဲးစတုး အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးအိၣ်ဒီးတၢ်ဂုၢ်ကျဲးစၢၤလၢအဆူၣ်အဒိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လာတၢ်ရူလိာ်မၤသကိးတၢ်တပူၤဃီဒီးတၢ်ပာ်ဖှိၣ်သကိးတၢ်အံၤအဂီၢ်န့ၣ် ပှၤပရိၣ်တဲးစတုး ဖိသ့ၣ်တဖၣ် မၤတ့ၢ်လဲၣ်လၢပူၤကွံာ်အနံၣ်တဖၣ်ဒီး မၤဝဲလၢ တၢ်အဆိၤသၢဆိၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

(၁) ဖဲ ၁၈၄၆ နံၣ်အပူၤန့ၣ် ပှၤပရိၣ်တဲးစတုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်မၤအိၣ်ထီၣ်လီၢ်ဓာ်သးအတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလာ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤတၢ်လာအမ့ၢ်တၢ်သးခုကစီၣ်ဒီးတၢ်ရူလိာ်မုာ်လိာ်အသးကဒဲကဒဲအတၢ်မၤ.

- (၂) ဖဲ ၁၉၄၈ နံ့အပူန့ၣ် မအိၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ဘၣ်ဃးဒီး ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ညါအကီၣ်ကးတဖုန့ၣ်လီၤ.
- (၃) လၢခံကတၢ်ပုၤပရိၣ်တဲးစတုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကဟ်ဖှိၣ်အသးဒ်တၢ်တမံၤဃီအဂီၢ်န့ၣ် ပုၤခရံၣ်ဖိလၢအအိၣ် လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်တဖၣ်မအိၣ်ထီၣ် (Ecumenical Movement) (ပုၤခရံၣ်ဖိခဲလၢအတၢ်ဟူးတၢ်ဂီၤ) အံၤန့ၣ် အိၣ်တုၤခဲကနံၣ်အံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လၢ, တၢ်အဂီၢ်အဝဲအံၤ, မ့ၢ်ဒၣ် တၢ်ဒုတၢ်ဃီလၢအိၣ်ဒီးအနၢၤခံဘိအံၤန့ၣ် မၤန့ၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤ န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်တ့ၢ်လံလီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢကီၢ်အဲကလံာ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ပုၤကွၢ်တၢ်အဃိ တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အတၢ်ရူလိာ်မုာ်လိာ်အံၤ မၤန့ၣ်တၢ် စိတၢ်ကမီၤလၢ တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအဝဲအံၤအဂီၢ်လီၤ.

တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်.

စးထီၣ်ဖဲပုၤတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အမုၢ်နံၤလၢ အမုၢ်ပကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအီၤ အမုၢ် နံၤအကတီၢ်ဖဲန့ၣ်အခါန့ၣ် တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤန့ၣ် အိၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အိၣ်ဒၣ်ခံဖုလၢ ကဘၣ်မၤတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအဝဲအံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ပုၤရိမုၤကၣ်သိၣ်လုးအတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ဒီးကီၢ်အဲကလံာ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ကိးအီၤလၢ, ပုၤလၢအလူၤပိာ်ထွဲ ပုၤတၢ်မၤဖိအခံသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်ခံဖုအံၤန့ၣ် အဂီၢ်ခိၣ်ဆၢန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်လၢပုၤတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အမုၢ်နံၤဒီး, လီၤဆိဒၣ်တၢ်အဝဲ သ့ၣ်စံးဝဲလၢ ကံကံကျၢကျၢတမံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်လၢ ပုၤတၢ်မၤဖိ, စီၤပုးတရူးအဃိန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲအဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါဘၣ်တၢ်အခါန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်စံးဝဲလၢ ဘၣ်ထွဲလိာ်အသး ဒီးပုၤတၢ်မၤဖိအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

အခဲအံၤပုၤပရိၣ်တဲးစတုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပာ်ဖှိၣ်လိာ်အသးန့ၣ်, ဒ်သိးကမၤန့ၢ်, တၢ်အာ်လီၤအီၤလီၤ လၢပုၤအဂၤကသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤအဂီၢ်န့ၣ် လိာ်ဘၣ်ပုၤတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အခွဲးအယာ်ဒီးတၢ်သဘျုသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်လၢ ဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စံးပာ်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်အခွဲးအယာ်အံၤန့ၣ် ကဟဲဝဲဒၣ်လၢ ပုၤအဲကလံာ်အတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အပုၤကွၢ်တၢ်အအိၣ်န့ၣ် ပစံးကတီၢ်ဝံၤလဲန့ၣ်လီၤ.

လၢခံကတၢ် “ဖိမုာ်” သ့ၣ်တဖၣ်မၤတၢ်ရူလိာ်မုာ်လိာ်တၢ်ဒီးအမိၢ်န့ၣ်, ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ် ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လိာ်ပျါ ၁၇:၁၁-၁၃** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ဒုတၢ်ဃီလၢအအိၣ်တ့ၢ်, ဒီးတအိၣ်ဘၣ်တဒုန့ၣ်, မ့ၢ်အပုၤထီၣ်ဃိးဂၤတဂၤ, ဒီးအိၣ်ဝဲလၢနွံဂၤ အကျါ, ဒီးကလဲၤဆူတၢ်ဟးပုာ်ဟးဂီၤအပူၤလီၤ.”

“ဒီးအနၢၤဆံဆဲာ် ဘိလၢနထံၣ်အီၤန့ၣ်, မ့ၢ်စီၤပၤဆံဆဲာ်ဂၤလၢအတနၢ်ဒံး ဘၣ်အဘိအမုၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်အနၢ် ဘၣ်အစိအကမီၤ, ဒ်စီၤပၤအသိး, အိၣ်ဒီးတၢ်ဒုတၢ်ဃီတနၢ်ရံၣ်လီၤ.”

“အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, အိၣ်အသးတဖျၢၣ်ဃီ, ဒီးဟ့ၣ်လီၤအဂီၢ်အဘါဒီးအစိအကမီၤဒၣ်ဝဲလၢ တၢ်ဒုတၢ် ဃီလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထါလၢ ဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စံးပာ်အံၤန့ၣ် လၢပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်အခီပညီအိၣ်အါမံၤလီၤ.

**ပမာစံလေးနီတီနီတီနီနီ၊ တာအိဒ်လီပဂီ
သုတဖန်နု လာပွဲလုကွံဝဲလံနုဒီး၊
တာအဂုအဂသုတဖန်ကလာထီပွဲထီ
အဂီနု ဘာတာခိးကွါလာအီနုလီ.**

တာပနီသုတဖန်အခိပညီနု ပကယုသုညါဘာအီတကွါ.

**“ဒီးတာဒုတာယီလာ အအိဒ်တု၊ ဒီးတအိဒ်ဘာတဒုနု၊ မှာအပွဲထီပံးဂတဂ၊ ဒီးအိဒ်ဝဲလာနွဲဂ
အကျါ၊ ဒီးကလဲဆူတာဟးပုဟးဂါအပူလီ.”**

လံာစီဆုအဆာအဝဲအံးမုဒု၊ ပုဂုလီခရံလာအမု ပရံကွံစီသီအလီအလာအတာဒိဒ်စီဒိကမီ
အံးနု မှာစုကီး၊ လာသီနုလာပုရီမုဖိအဘီအမု အပူတာအခိနွဲဖျာအကျါနု မှာစုကီးတာအခိတဖျာ
အဂုနုလီ.

တာသုတဖန်အံးနုမုဒု စီပပပံးဂတဂလာ အအိဒ်ဝဲလာ၊ တာနွဲဂအကျါအံးနု ကမအိဒ်ထီ
ကဒါကွါတာစိတာကမီဒီးတာဒိဒ်စီဒိကမီအဂုနုလီ. ဘာဆာ အတာဒိဒ်စီဒိကမီအံးလီဆီလီအသး
ဒီး “၁၂၆၀” သီလာအမု AD 539 ဆူ AD 1799 အတာဆာကတီသုတဖန် အပူအတာဒိဒ်စီ ဒိဒ်ကမီ အဂုနု
လီ.

တာဒိဒ်စီဒိကမီအံးမုနုကွဲဝဲလာ ကျဲဒ်လဲ. တာစံးဆာနု မှာဒုဒ်အဖီလံာအသးလီ.

**“ဒီးအနာဆံဆဲဘိလာနထံအီနု၊ မှာစီပပပံးဂတဂအတနုဒီးဘာအဘီအမုဘာ. မှာအနု
ဘာအစိအကမီ၊ ဒ်စီပပပံးဂတဂ၊ အိဒ်ဒီးတာဒုတာယီတနုရံလီ.”**

တာလာတာအနာဆံဆဲဘိအံးနု မှာဒုပုရီမုဖိအဘီအမုလာဘာတာနီဖးအီအခါ (၁၀)နုလီ.
မှာစုကီးတာအနာဆံဆဲဘိလာပယီအခိနုပထံဘာတာလံလာလံာလီဖျါအဆာဒိဒ်(၁၂)အပူနုလီ.

မှာမဆါတနုအံး ပထံဘာစုကီးလာ ကီယူရပအတာစာဖိ (၁၀)ဒ်သးလီအသးဒီး တာအနာ
အဘီ (၁၀) အသးလီ. ပုသုတဖန်နု မှာဒုကီယူရပအတာစာဖိ, ဒ်ပစံးတာအသး, EU လာအမု, တနု
ရံ (one mine) မှာတာတပူယီအသးနုလီ.

အဝဲသုတဖန်ပာဖိလီအသးဒီးမလီပုဂုကွံထံကီအဆာဒီးသုဒ်ကျိစုထဲတမံလာအမု
“ယူရံရံ” နုလီ. ပမာစံလေး နီတီနီတီနီနီ, တာအံးမုဒုဝဲအတာစံးပာ, လာထီပွဲထီလံတတ်ဒီးလာတာဆာ
ကတီလာအကဟဲတယံတမီနု တာသုတဖန်ကလာထီပွဲထီဝဲလဲလဲအဂုနု ပကဘာခိးကွါလာအီနု
လီ.

**“အဝဲသုတဖန်နု, အိဒ်အသးတဖျာပီ, ဒီးဟုလီအဂါအဘီဒီးအစိအကမီဒ်ဝဲလာ တာဒု
တာယီ လီ.”**

တာအနာဆံဆဲဘိ, ဒ်ပစံးတာအသး, ကီယူရပအတာစာဖိအတာအိဒ်ဖိရိဖိအံးနု ကဟုလီ
တာမစာ, အလာအပွဲဆူ ပရံကွံစီသီလာအအိဒ်လာပုရီမုကပ်သိလုးအတာအိဒ်ဖိအဆာကတီအံး
ကလာထီပွဲထီဝဲအဂီနု မှာဒုပတာခိးကွါလာတာနုလီ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပသ့ၣ်ညါအီၤသ့ၣ်လၢ၊ ဗၣ်တံၣ်ကၣ်အရူ ထုးထီၣ်တၢ်ပရၢတဘ့ၣ်လၢအမ့ၢ်၊ (L'OSSERXATORE ROMANO)အပူၤန့ၣ် ဘၣ်ဃးဒီးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်၊ ခီၣ်အတၢ်ခါန့ၣ် အိၣ်ထီၣ်လံၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. (ဝံသးစူၤကွၢ်ဘၣ်လံၣ်တဘ့ၣ်လၢ အိၣ်ဒီးတၢ်ဂီၤန့ၣ်တက့ၢ်.

ဒ်န့ၣ်အသိး ပထံၣ်ဘၣ်တၢ်ထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါအဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအီၤဖဲ **လံၣ်လီၣ်ဖျါ ၁၇:၁၄, ၁၉:၁၉** အပူၤ န့ၣ်လီၤ.

“အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ကဒုးတၢ်ဒီးသိဖိ, ဒီးသိဖိကမၤန့ၣ်အီၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, အဝဲဒ်န့ၣ်, မ့ၢ်ကစၢ်တဖၣ် အကစၢ်, ဒီးစီၤပၤတဖၣ်အစီၤပၤ, ဒီးပုၤအိၣ်ဒီးအီၤတဖၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်ပုၤလၢတၢ်ကိးက့ၤအီၤ, ဒီးတၢ်ယုၤထၢအီၤ, ဒီးပုၤ လၢအကလုာ်တီၤလီၤ.”

“ဒီးယထံၣ်တၢ်ဒုတၢ်ယီၤ, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အစီၤပၤတဖၣ်, ဒီးအသုးဖိသ့ၣ်တဖၣ် အိၣ်ဖျိၣ်ရိဖျိၣ်, ဒ်သိးအကဒုး တၢ်ဒီးပုၤလၢအဆုၣ်နီၤလၢ ကသ့ၣ်အလီၤဒီး အသုးဖိန့ၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, ဟီၣ်ခိၣ်အစီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီၤ အတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ပၤတၢ်ပြးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်ထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါဒီး မ့ၢ် စ့ၢ်ကိးတၢ်ဒုးတၢ်ယုၤလၢခံကတၢ်လၢအမ့ၢ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စံးဟံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

အသုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်, -

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ, အုၣ်အသးလၢ ပရံၣ်ကွၢ်စီၤသီအလီၤအလၢ, အတၢ်ရဲၣ်လီၤက့ၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ် ဖးလီၤပၢ်စၢၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီးရူလိာ်မုၢ်လိာ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျါန့ၣ် လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ရူလိာ်မုၢ်လိာ်သးအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံၣ်လီၣ်ဖျါ ၁၆:၁၃-၁၄** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယထံၣ်သးတကဆီဘၣ်သာဒုလီၤကံၢ်လၢဒုၣ်, ဟဲထီၣ်လၢပယိၤအကိာ်ပူၤ, ဒီးတၢ်ဒုတၢ်ယီၤ အကိာ် ပူၤ, ဒီးဝံအဘျုးတကန့ၣ်အကိာ်ပူၤလီၤ.”

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်တၢ်နီၤအသးလၢ အမၤတၢ်လီၤလၢ, ဒီးလဲၤထီၣ်ဝဲဆူစီၤပၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ရုၤခဲလၢာ် အအိၣ်, ဒ်သိးအကဒုးအိၣ်ဖျိၣ်ရိဖျိၣ်အီၤဆူတၢ်ဒုးတၢ်ယုၤဘၣ်ဃးဒီးယုၤလၢအသုတၢ်လၢာ်အနံၤဖးဒိၣ်လီၤ.”

လံၣ်စီဆုံအဆၢဖိလၢ ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအီၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်ရူလိာ်မုၢ်လိာ်အသးတၢ်ပနီၣ်သာမံၤလၢ အမ့ၢ်, ပုၤ အဖုၤသာဖုၤလၢအအိၣ်ဒီး, တၢ်ဒိတံၤဒိသကိးလိာ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပနီၣ်(၃)မံၤအဂ့ၢ်

- (၁) တၢ်ဒုတၢ်ယီၤ - ပရံၣ်ကွၢ်စီၤသီအလီၤအလၢဒီးပုၤရိမ့ၤကၣ်သိၣ်လုးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်.
- (၂) ပယိၤ - တၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်လၢအမ့ၢ်မၤအသးဒ် UNO ဒီး EU သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီး ပဒိၣ်အတၢ်စၢၤဖျိၣ်.
- (၃) ဝံအဘျုးတဖၣ် - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယုၤအနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲ, ဟ့ၣ်အဒိအဝဲအတၢ် ပနီၣ်တမံၤလၢပုၤပရိၣ်တဲးစတုးဖိလၢ, မၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ရိဖျိၣ်ဒီးစံးက တီၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယုၤအကလုာ်အကထါလၢဝံကျိၣ်န့ၣ်အဂ့ၢ် လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်လၢတၢ်နီၢ်နီၢ်တခါန့ၣ် ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်သရၣ်လၢအစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ
အကမၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဝံဘျဉ်သရၣ်ဘျဉ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

တၢ်သၢဖုအံၤအိၣ်ဒီးအတၢ်ရၢလိာ်မုာ်လိာ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်လၢ ကဟဘဉ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးကထီဒါသိဖိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
တၢ်ထီဒါကအိၣ်ထီၣ်သၢမံၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ပာ်ဖျိၣ်လိာ်အသး, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, တၢ်ဒီတံၤဒီသကိးလိာ်
အသးအပူၤန့ၣ်လီၤ.

“ဒ်သိးအကဒုးတၢ်ဒီးပှၤလၢ အဆုၣ်နီၤလၢကသ့ၣ်အလိာ်ဒီးအသးဖိန့ၣ်လီၤ. (လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၉:၁၉)

တၢ်လၢကသ့ၣ်ဝါ (White Horse) အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထီလၢ အိၣ်ဒီးတၢ်စီတၢ်ဆ့
အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဒီး, တၢ်လၢ “ပှၤလၢအဆုၣ်နီၤလၢကသ့ၣ်အဖီခိၣ်” န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်လၢအမ့ၢ် ကစၢ်ယွၤ
အကလုာ်ကထီလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်မူန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်လၢပှၤကညိအတၢ်စီအတၢ်ကမိးအံၤန့ၣ်
ကဒုးတၢ်ဒီးကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤလၢ ပထံၣ်အီၤတသ့အဂ့ၢ်
အံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်.**

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ကကဲထီၣ်အသးဖဲ, ပှၤလၢအထီဒါတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်နီၢ်နီၢ်လၢအမ့ၢ်, ဘဉ်တၢ်ဒီလီၤအီၤလၢ
သိဖိအဂီၢ်ခိၣ်နီၢ်ကစၢ်သ့ၣ်တဖၣ် အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢ အအိၣ်မူဒီးဝဲနီၢ်ခိ
အတၢ်အိၣ်မူအံၤန့ၣ် ကဘဉ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်တၢ်ဒီး ပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်ဒီးတၢ်ခံမံၤအဘၢၣ်စၢၤတၢ်တြီဆၢတၢ်ကအိၣ်ထီၣ်
ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကမၤအသးဒ်, ဖဲကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအမ့ၢ်နံၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ တၢ်ထီဒုၣ်ထီဒါအိၣ်ထီၣ်အသးလၢ
ပှၤယုၤဒၤဖိအတၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါအထူသန့အသးန့ၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပတချုသ့ၣ်ညါလၢဘဉ်ဒီး
ပကလဲၤကဒီးဆူ တၢ်ဂ့ၢ်အမိၢ်ပှၤအဂ့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. အခဲအံၤပကလဲၤဆူ တၢ်ဂ့ၢ်လၢအဒိၣ်ကတၢ်တမံၤန့ၣ်အဂ့ၢ် တ
က့ၢ်.

**၂သးစၢၤလနံ ၂:၈, တုၤန့ၣ်တစုတၢ်အာတကန့ၣ် ကအိၣ်ဖျါထီၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ်ပကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤကမၤလၢာ်
ကွံာ်အီၤလၢ အထးခိၣ် အသါထီၣ်, ဒီးကမၤဟးဂီၤအီၤလၢ အဟဲန့ၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျါလီၤ.**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆ့တဆၢအံၤ, အတၢ်ဘဉ်ထွဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် တၢ်ဒီးဘးပိာ်ခွါ, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, ပှၤဂ့ၢ်လိာ်
ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤအံၤန့ၣ် ကအိၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလီၤ. အဝဲကဟံၣ်ဖျါထီၣ် “တၢ်
အာအတၢ်ခူသ့ၣ်” သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်
စၢၤအံၤန့ၣ် ဘဉ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤဝံၤဒီး, တၢ်အံၤကမ့ၢ်မတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, ပသ့ၣ်ညါအီၤသ့ၣ်လၢ ကစၢ်ယွၤ
အကလုာ်အကထီဒီး ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအတၢ်အုၣ်အသးလၢ အတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်
န့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပတစံးလၢဘဉ်လၢ စးထီၣ်လၢအဒိၣ်တုၤလၢ အဆံးလၢန့ၣ်ဘဉ်.

**ဘဉ်ဆဉ် တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် ကမၤဟးဂီၤတၢ်ဒီး
ကမၤအိၣ်ကတီၢ်ကွံာ် ပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤ
ကျဲၤလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.**

ဘဉ်ဃးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၇:၁၆ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်အနၢၤဆဲခဲၣ်ဘိၣ်လၢနထံၣ်အီၤ, ဒီးတၢ်ဒုတၢ်ဃီၤန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ကသးဟ့ၣ်ဃဲသဲမုၢ်, ဒီးကမၤသယုၢ် အီၤ, ဒီးကဒုးအိၣ်ဘ့ၣ်ဆုအီၤ, ဒီးကအိၣ်အညၣ်, ဒီးကဆိၣ်ကဲအီၤလၢမ့ၢ်အူလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်, လၢတၢ်အနၢၤအဘိဆဲခဲၣ်အအိၣ်န့ၣ်, တၢ်မၤစၢၤတၢ်ဆူ ပရံၣ်ကွံၢ်စီၤသီ ဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ် တၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤတဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤအီၤ ဘိးကဒါတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၆:၁၉** အပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ် လၢ ပရံၣ်ကွံၢ်စီၤသီဒီး ပဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ဒီးဒီးတၢ်အစိတၢ်ကမီၤလၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်နီၤလီၤအီၤသ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ဒုးဒိၣ်တဖျါန့ၣ်လီၤဖးကွံာ်သၢပူၤတပူၤ, ဒီးပုၤကညီအကလုာ်ကလုာ်အတၢ်တဖၣ်လီၤဖျါဝဲ, ဒီးတၢ် သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤဘၢဘူလီၣ်ဖးဒိၣ်လၢယွၤအမဲာ်ညါ, ဒ်သိးကဟ့ၣ်အီၤလီၤခိဘၣ်ဃးဒီးအသးထီၣ်ကဲၤစံးထံ လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢတၢ်ဒုးဒိၣ်တဖျါန့ၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ဒိတံၤဒီသကိးလိာ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, တၢ်ဒု တၢ်ဃီၤ, ပယိၤဒီးဝဲအဘျီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်စၢၤဖျါတၢ်တမံၤအံၤလၢခံကတၢ်န့ၣ် ကလီၤဖျါဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကချုၤသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤတက့ၢ်.

ကဒုးအိၣ်ဘ့ၣ်ဆုအီၤ -

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ကမၤအိၣ်ဘ့ၣ်ဆုဘၣ်ဃးဒီး, လၢသီအခါတၢ်မၤစၢၤဒီးတၢ်အစိတၢ်အကမီၤလၢ ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အီၤသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်ကွံာ်အီၤန့ၣ်လီၤ.

ပဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီၤသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါဝဲလၢပုၤပိာ်မုၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်ဃဲသဲမုၢ်အ ဃိ, အဝဲသ့ၣ်အိၣ်က့ၤဒၣ်အတၢ်ဒၣ်ဝဲဒီးအိၣ်လီၤဖျါဒီးပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖး လီၤပာ်စၢၤအအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကအိၣ်အညၣ် -

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤကွံာ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, အိၣ်ကွံာ်, တၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖး လီၤပာ်စၢၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကဆိၣ်ကဲအီၤလၢမ့ၢ်အူလီၤ,-

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်တမံၤလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်သးဒိၣ်ဒီးတၢ်စံၣ်ညီၣ် တၢ်လၢတၢ်ကမၢ်ဖးဒိၣ်အဂီၢ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်စံၣ်ညီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၄:၁၀** န့ၣ်လီၤ.

“အဝဲဒၣ်ကဘၣ်အီၤယွၤအတၢ်သးဒိၣ်ထီၣ် အစံးထံလၢ အတၢ်ဃါယုာ်ဘၣ်ဝဲဒီး ဘၣ်တၢ်ဂံၢ်လီၤအီၤလၢ အတၢ်သးဒိၣ်ထီၣ်အလီၤခိပူၤ, ဒီးကဘၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျါလၢမ့ၢ်အူဒီးကးအပူၤ, လၢကလူးစီဆံ့တဖၣ် အမဲာ်ညါ, ဒီး သိဖိအမဲာ်ညါလီၤ.”

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤကရၢဖိတကစုာ်စုာ်လၢအအိၣ်လၢ တၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤ ပာ်စၢၤတမံၤအံၤအပူၤန့ၣ် ကထံၣ်ဘၣ် နီၢ်သးအတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢအမ့ၢ် တၢ်နးတၢ်ဖျါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပကလဲကဒီးဆူ, လံာ်လိာ်ဖျါ ၁၈:၂၁ န့ၣ်တက့ၢ်.

“ဒီးကလူးလာ အကိ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်တက, ဟံးန့ၢ်လၢာ်ဖးဒိာ်, ဒ်ဆာ်ဂ့ၢ်လၢာ်အသိးတဖျါ, ဒီးတ့ၢ်လီၤကွံာ် အီၤဆူ ဝိာ်လဲာ်ပူၤ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, တၢ်တ့ၢ်လီၤကွံာ်တ့ၢ်ဖးဒိာ်ဘၢဘူလိာ်ဒ်အံၤသိး, ဒီးတၢ်တထံာ်န့ၢ်လၢာ်ဘၢအီၤ ဘၣ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်ပူၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံာ်အကိ်တၢ်လၢခံကတၢ်အတၢ်ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤဝဲလီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မၤဟးဂီၤလၢခံကတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံာ်ဘၣ်ကဒီးဖဲ, လံာ်လိာ်ဖျါ ၁၉:၂၀ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ဖိာ်ဃာ်တၢ်ဒူတၢ်ဃိၤ, ဒီးဝံအဘျၢာ်အိာ်ဒီးအီၤလၢအမၤတၢ်ပနီၣ်လီၤလးလၢအမဲာ်ညါ, ဒီးလိပူၤ အိာ်ဒီးတၢ်ဒူတၢ်ဃိၤအတၢ်ပနီၣ်လၢအလီၤ, ဒီးဘါအတၢ်ဂီၤတဖၣ်လီၤ. အဝဲခံကဘၣ်တၢ်တ့ၢ်လီၤကွံာ်အီၤမူဒဲးဝဲ, ဆူနီၣ်မ့ၢ်အူဒီးကးအိာ်ကွံာ်တၢ်အပူၤလီၤ.”

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကချုသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤတက့ၢ်.

- တၢ်ဒူတၢ်ဃိၤ - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် ပရံာ်ကွံာ်စီၤသီဒီး ပူၤရိမုၤကၣ်သိာ်လး အတၢ်ဘျၢာ်တၢ်ဘါဒီး တၢ်ဟ ထံအိာ်ကိာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.
- ဝံအဘျၢာ် - ပူၤလၢအတၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤပလိာ်အသးဒီးပူၤပရိာ်တဲးစတုသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ် သိအ စုၤတဖုလၢဘၣ်တၢ်ဟံာ်ဖိာ်အီၤ သ့ၣ်တဖၣ်အကိ်, တၢ်ပနီၣ်အကတမံၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်သရၣ် သ့ၣ်တဖၣ်ဒီးဝံအဘျၢာ်သ့ၣ် တဖၣ်လၢ ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထါအဂ့ၢ်န့ၣ် စံးကမၣ် တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး ပထံာ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ, ဝံယံးရမံၤယၤ ၁၄:၁၄ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယွၤစံးဘၣ်ယၤ, ဝံတဖၣ်န့ၣ်ကတိၤတၢ်လၢ ဝံအကျိာ်ကဘျးကဘျၢာ်လၢယမံၤ, ယတမာဘၣ်အီၤ ဘၣ်, ဒီးယတမၤလိာ်ဘၣ်အီၤဘၣ်, ဒီးယတကတိၤဘၣ်ဒီးအီၤဘၣ်. ကတိၤတၢ်လၢဝံအကျိာ်လၢတၢ်ထံာ်တၢ်လီ တၢ်, ဒီးလၢတၢ်ဖးတၢ်, ဒီးလၢတၢ်ကလိကလီ, ဒီးတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးလိတၢ်လၢအသးဒၣ်ဝဲအပူၤလီၤ.”

ဝံယံးရမံၤယၤ ၂၃:၁၆-၁၈,

တၢ်သးမ့ၢ်ကိာ်မ့ၢ်အယွၤစံးဒ်အံၤ, ကန့ၣ်ဝံတဖၣ်အကလုာ်လၢအကတိၤတၢ်လၢဝံအကျိာ်လၢသုကျါတဂုၤ. ကလံာ်သုဆူတၢ်ကလိကလီလီၤ. ကတိၤဝဲလၢ တၢ်ထံာ်လၢညါခိလၢ အလိာ်ထီၣ်လၢအသးဒၣ်ဝဲ, တမ့ၢ်ဘၣ်အ ဟဲလၢယွၤအထးခိာ်ဘၣ်. ဒီးအဝဲသ့ၣ်စံးတထံာ်ဃိပူၤလၢအတၢ်ဟံာ်ကဲဘၣ်ယၤတဖၣ်, ယွၤစံးတ့ၢ်ဝဲ, သုကအိာ် ဒီးတၢ်ဃုတၢ်ဖိးလီၤ. ဒီးစံးကယံာ်ပူၤလၢအပိာ်ထွဲအသးအန့ၢ်က့ၢ်အခံန့ၣ်, တၢ်အာတဘၣ်ဘၣ်သုနီတမံၤဘၣ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မ့ၢ်မတၤဆာထာ်တ့ၢ်လၢ ယွၤအတၢ်ကူၣ်အပူၤ, ဒီးထံာ်ဘၣ်, ဒီးန့ၢ်ဟူဘၣ်အကလုာ်တကလဲာ်. မ့ၢ်မ တကန့ၣ်ဝဲ, ဒီးန့ၢ်ဟူအတၢ်ကတိၤတကလဲာ်.”

မူဒဲးဝဲ,

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤဟံာ်စၢၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢပွဲၤဝဲဒီးတၢ်စိတၢ် ကမိၤလၢအိာ်ဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအတၢ်လီၤတၢ်လၢန့ၣ်လီၤ.

ဆူနီၣ်မ့ၢ်အူဒီးကးအိာ်ကွံာ်တၢ်အပူၤလီၤ.

တၢ်ဟးဂီၤလၢာ်လၢာ်ဆုဆုအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

မှားဝဲလီ၊ လာတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤအဃိ တၢ်လာပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလာတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤ ပာ်စၢၤတဖၣ် ကဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအိၤလာ်လာ်ဆုဆုဒီးတဘီယုၢ်ဃီန့ၣ်လီၤ.

တုၢ်ဖးဒိၣ်ဘၤဘူၤလိာ်လၢအမ့ၢ် မိၢ်တဂၤဒီးအဖိမုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလာ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်လီၤပျီၢ်တမံၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ခဲဘ့ၣ်တဘ့ၣ်အကတၢ်ဒီးတၢ်နး တၢ်ဖျိၣ်ဖးဒိၣ်တမံၤကအိၣ်ထီၣ်လၢ ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်ဒီး တၢ်အဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဆုပုၤဆူတၢ်လၢ ပုၤကတၢ်အအိၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **ဝံယံးရမံယၤ ၅၀:၄၆** န့ၣ်လီၤ.

“လာဘၤဘူၤလိာ်ဘၣ်တၢ်မၤန့ၢ်အိၤအသိၣ်အဃိန့ၣ် ဟီၣ်ခိၣ်ဟူးဝးဝဲ, ဒီးအသိၣ်န့ၣ် ဟူထီၣ်ဝဲလၢ ပုၤကလုာ်တဖၣ်အကျါလီၤ.”

မှားဝဲလီ၊ ဘၣ်ဃးဒီးပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်အိၤဝံလံန့ၣ်လီၤ. တၢ်လာပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ် အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလာတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် -

-] တၢ်ပာ်မၤအသးဒ် ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလာ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤတမံၤအသးန့ၣ်လီၤ.
 -] တချးလၢကစၢ်ခရံၣ် တချးဟဲလီၤခဲစုတစု (မ ၂၅:၃၅) အပူၤန့ၣ် တၢ်စံးကတိၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးအဘီအမ့ၢ် ကအိၣ်ထီၣ် အဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ အကမၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.
 -] တၢ်မၤဟးဂီၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ထီၣ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဒီးအခုအပုၤသ့ၣ်တဖၣ် အအိၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် မုၢ်ကီၤလိာ်စၢၤတၢ် အတၢ်လီၤန့ၢ်တၢ်ဆူ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ကဘၣ်တၢ်ဖျိၣ်တံၢ် ဃးအိၤလၢ တၢ်ခဲးသူအပူၤလီၤ.
 -] တၢ်အဝဲအံၤ, တၢ်နီၢ်နီၢ်တခီန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် “တၢ်အာအတၢ်ရူသ့ၣ်” တမံၤလီၤ.
 -] မုၢ်မဆါတနံၤအံၤ ပုၤပရိၣ်တဲးစတုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကိးပုၤရိမုၤကၣ်သိၣ်လုးလၢ, ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်ဒီး, ဒ်န့ၣ် အသး, ပုၤရိမုၤကၣ်သိၣ်လုးတဖၣ်စ့ၢ်ကိး ကိးပုၤပရိၣ်တဲးစတုးလၢ, ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.
- နီၢ်နီၢ်တခီန့ၣ် ပုၤပရိမုၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ခိၣ်သိးသိးဒီး အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စံးကတိၤတၢ်လာတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအပူၤ လီၤ.**

မှားဝဲလီ၊ ပုၤခဲးအံၤန့ၣ် အိၣ်ဒၣ်ဝဲလၢ ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလာ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤ ပာ် စၢၤတပူၤဃီန့ၣ်လီၤ.

မုၢ်မဆါတနံၤအံၤ ပမၤန့ၢ်တၢ်တီတၢ်လီၤအကလုာ်အကထါအဃိ ပစံးဘျးစံးဖျိၣ်ဘၣ် ကစၢ်ယွၤဒိၣ်မးလီၤ.